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Koliko SU nam porasli prihodi?
u  prošlo j godini 0,9 posto  od 

ukupno zaposlenih na području  
,šibenske kom une imalo je  m je
sečna p rim an ja  od  15 tisuća di
nara . Dvije godine p rije  taj je 
ipostotak iznosio čak 15,1 posto. 
N adalje, dok je  prošlo godine 
11,1 posto od ukupno i 7.a,ix>sle- 
nih u našoj kom uni im ao m je
sečna p rim an ja  m an ja  od 20 
tisuća d inara, 1962. godine bilo 
ih  je  znatno više — čak 22,8 po
sto. K ada bi se nabro jili još ne
ki podaci, vidjelo bi se da je  na 
području  šibenske kom une do
šlo do p o m jeran ja  u visini p ri
m an ja  - upravo u korist nižih 
kategorija .

M eđutim , s tim  podacim a ne- 
m ožem o biti zadovoljni. Da je 
'ta k o nsta tacija  na m jestu , po
tv rd it ćemo p rim an jim  u ne
kim  drugim  kom unam a. U tom  
,r>ogledu bit će nam  m jerilo  ko
lovoz prošle godine, dakle pri
m an ja  koja su evidentirana u 
tom  m jesecu. Dok je  na po
d ručju  šibenske kom une u tom 
m jesecu  10,7 posto od ukunno 
[zaposlenih im alo p rim an ja  do 
i20 tisuća d inara, u Soli tu se 
itaj n ro slek  kretao  oko 2.1 dos- 
to, u D ubrovniku 8,9 posto, a na

To je  jed n a  od prvih  m je ra  
koje- su poduzete da bi se sre
dilo s tan je  na  trž ištu  i om ogu
ćilo brže i efikasn iie stabilizi
ran je  priv rede. Nazvana je  od
lukom  o zam rzavanju  cijena. 
Na prvi pogled rad i se o jednoj 
»neekonomskoj« m jeri donese
noj po hitnom  postupku . No, 
ta  m je ra  bila je  nužna, je r  ono 
što se u  posU ednje vrijem e do
gađalo u pogledu cijena preva- 
zišlo je  sva očekivanja i n ije 
vodilo ničem u dobrom . Ako po
većanje cijena, koje se slobod
no fo rm ira ju  na  tržištu , i  je s te  
jedan od zakona toga tržišta, 
ipak posljedice tih tendencija 
mogu b iti sasvim  neekonom ske, 
pa čak i šte tne za naš privred
ni sistem . Povećanje cijena m o
ram o p ro m atra ti u  kon tekstu  s 
m eđunarodnom  razm jenom , sa 
sv je tsk im  tržištem . Prosječne 
svjetske cijene za m noge a r
tikle koje izvozimo još uvijek 
su m nogo niže nego što mi 
možemo ponuditi. Posljedice 
tc^a  su veliki gubdei, sm anje
nje izvoza, tendencija  poveća
n ja  uvo2:a i znatan  deficit trgo
vinske i p la tne  bilance. Da bi 
se pojačao izvoz, po trebna je 
visoka proizvodnja i visoka p ro  
duktivnost rada. U tu  svrhu vr
šene su obim ne investicije u 
rekonstrukcije  i p ro širen ja  ka
pacite ta . Sve to  i na  do
m aćem  trž ištu  povećava ci
jenu, »opravdano« ili »neoprav
dano«, uz izrazito inflatorno 
djelovanje. P orast cijena uz
rokovan je, na neki način, i po
trebom  za devizama. Subven
cije zajednice svode se na sve 
veći m inim um , i za povišenje 
cijena m noge organizacije nala
ze sve više »opravdanja«.

Visoke cijene »vuku« i osob
ne dohotke i  — nove kredite! 
Sve to  podstiće inflaciiu. Iz
gleda da se u  tražen ju  »oprav
danja« povišenju cijena, radi 
svih tih  uzroka, otišlo zaista 
predaleko, kao da se zaboravlja 
da je  po litika visokih cijena u- 
jedno pHDlitika uskog trž iš ta  i 
niske proizvodnje.

M eđutim , ono što  p ri sve
mu tom e može stvoriti nedou
m icu jeste p itan je  da li je  ta 
m jera došla u pravo v ri'em e i 
kakve će h iti n jene posljedice.

Što se tiče vrem ena, tu  je  si
tuac ija  jasna. Drugog izlaza ni
je bilo, više se nije moglo čeka
ti. Još se m an je moglo to le rira
ti daljn je  «divljanje» cijena, je r  
je poznato da su se cijene ve
ćini proizvoda form irale po si
stem u »koliko je  kom e notreb- 
no«. Do čega bi dovela takva »po
litika« cijena, n i'e  po trebno  no- 
sebno naglašavati. Apeli pa 
svijest, m oral i zajednički in
teres ostali su uglavnom  bez 
odaziva.

Krka i Čikola nacionalni park
čitavom e splitskom  k o la ru  7,4 
posto. U tom e istom  m jesecu 
43 posto uposlenih u Šibeniku 
imalo je  p rim an ja  do 30 tisuća 
d inara, dok je  u Splitu  im alo to 
lika p rim an ja  24 posto ziipo- 
slenih, a na čitavom  .području 
Dalm acije 36,7 posto.

Razum ljivo je  da je  k re tan je  
nom inalnog ra s ta  osobnih doho 
đaka p ratilo  i povećanje tro
škova života, pa je  prem a to
me realni porast životnog s ta n 
darda znatno blaži. Iz eviden
cije koju vodi Zavod za s ta ti
stiku  iirNZ..,-.-, gg Pt sjj troškovi 
života u  1964. godini u odnosu 
na 1963. godinu porasli za 12,6 
posto. U tom  razdoblju  troško
vi p reh rane  porasli su za 19,6 
posto, dok su ogrjev s v '- ' '^  i 
voda poskupili za 16 posto, a u- 
sluc'e 15,4 ]x>sto. M eđutim , va
lja kazati da je  povećanje tro 
škova života na našoj kom uni 
bilo blaže nego na drugim  po
dručjim a. Tako. na prim jer, 
^o ra st troškova života za ciielu 
SR H rvatski) izno.si 14,7 po
sto, za cijelu zem lju 13 posto, 
dok su se troškovi života u 
D ubrovniku .povećali čak za 
17,9 po,sto.

Čini se da neće proći mnogo 
vrem ena da se područje Krkf^ i 
Cikole proglasi z.a nacionalni 
park. Veličina, p rirodn i kraški, 
fenomeni, izvanredne ljepote i 
m nožina prirodn ih  rije tkosti, uz 
velike još nesa"ledane gospo
darske m.o<mćnosii korišten ja 
tih prirodnih  spom enika, zado
voljavaju i cijelosti sve po treb 
ne uvjete da se to područje pro
glasi za nacionalni nark. U tom 
smislu zainteresii'anc su, noreci 
ostalih, i kom une Šibenik. Drniš 
i Knin.

Da bi se sačuvale sadašnje 
ljepote toga •'odručja, z.abranil 
će se iskorištavanje sadre na 
zaštićenom  područhi. Krčića. 
K rke i Cikole. Pored toga, po- 
d rn rje  borove šum e zvano »Pla- 
v^ića, bori« na K osow  poliu, 
gdje su za vri jem e narodnooslo- 
bodiilačke borbe četnic- StrijeUa- 
li velik b ro j srpskih i hrvatskih 
rodoljuba, Proglasit će se, u spo  
mon na pale žrtve, za memori- 
ialni prirodni spom enik. Nada- 
lie. čitav brežuUak na kojem  se 
nalazi m auzolej k ipara  Ivana 
M eštrovića također će se zašti
titi i proglasiti za m em onjaln i 
p rirodni spom enik.

Budući da je  do sada bilo 
više slučajeva nagrađivanja po
d ručja  K rke i Cikole, prijeko  
ie po trebno  da sve iokacijc koje 
izdaju kom unalni organi triju  
općinskih skupština i Skupštine 
ko tara Split posta ju  tek  onda 
p ra \o m c"n '' V-vla .‘̂ lužba zaštite 
prirode dade svoiu pism enu su
glasne : na zatraženu lokaciju.

P o tieba da se podi'ućjc Ki'kc
1 - t -.o •••
park  javlja se vc'  ̂ duže vrem e
na. med-itim. do sada ' ' p ita 
nju nije poklanjano dovoljno 
pažnje. Korist od takve akcije 
Hi)- en vdšes-fruka. Svakome ko 
je r b a r jedanpu t po-etio  podru- 
čic oko K rke i Cikole jasno je 
da se na lom e prostranom  kom 
pleksu može i te kako intenzi
vno razvijati tu ris tička  privrne- 
da, lovni tu rizam ,-spo rtsk i ribo
lov, a ne sm iju  se zaboraviti ni 
široke i raznolike moorućnost' 
rekreacije. Međutim, da bi se 
prišlo razum noj ekonom skoj 
eksploataciji toga, područja, b it 
će po trebno  više i brige i paž-
IjivO'Sti.

iProtiv „divljanja cijena
Odluka Saveznog izvršnog vijeća (objavljena p »Službe

nom listu« od 24. ožujka) koja kaže« . . . proizvođačke orga
nizacije ne momi za svoie industrijske proizvode ^ovisiti pro
dajne cijene koje su postojale na dan 22. ožujka 1965. godine«, 
izazvala je velik interes 1 zanimanje javnosti.

U povodu javne rasprave u Pirovcu: K ( | | |  j g M g ( j  |Q 2H g  J D je i jO jje

:.ato je  cilj odhike jasan . Pi
tan je  je  sam o neće li nježan 
općeniti k arak ter i »generalno« 
djelovanje izazvati i neke ne
gativne posljedice. Je r svaka 
restrinkc ija  im a i svoju drugu 
oštricu. Može se ipak sm atra ti 
da se u tom  poA cdu nije mog
lo naći povoljnije i d je lo tvor
nije rješenje.

U situaciji k o ja  je  nas ta la  na 
tržištu  nešto se m oralo podu
zeti i izbor takve m jere nije 
slučajan. Ona će sigurno pom o
ći »smirenju« trž išta  i pridoni
je ti da priv reda krene svoj'im 
norm alnim  tokovim a. Da bi se 
to  postiglo, p rovest će se još 
neke m jere. Neke od n jih  su i 
razna k red itna  ograničenja. O- 
na treb a  da om oguće da se 
po trošn ja  ^-sobito  ona investi
ciona) svede na jednu  realnu 
m jeru , u  skladu s našim  real
nim m ogućnostim a.

Od koga će zavisiti efikasnost 
te m jere?

P rije svega od sam ih p riv red
nih organizacija. Ali b it će slu
čajeva (i to je  sasvim  realno o- 
čekivati s obzirom  na neka is
kustva) da će se neke organi
zacije u p ira ti »iz petn ih  žila« 
da p ronađu  zakonske šupljine i 
da se »zaštite« propisim a, pa da 
ipak povećaju  cijene. One će se 
tako sam e »zaštićivati« od m je
re o zam rzavanju  cijena koja 
je  donesena upravo radi n jih  
samih!

Već i im a p rim je ra  da su ne
ka poduzeća »pet m inuta p rije  
12« usp je la znatno povisiti ci
jene svojim  proizvodim a. To i 
n ije  toliko bitno . Za n jih  je 
mnogo važnija činjenica što  će 
se cijene njihovim  proizvodim a 
tako zam rznuti na jednom  »vi
šem« nivou.

V alja reći jo š i ovo: u  obra
zloženju m je ra  koje se poduzi
m aju  rečeno je  da bi, pored o- 
stalog, treba lo  suzbiti p re tje ra 
nu ekspanziju  osobnih dohoda
ka. To će b iti neophodno ako 
se želi da cijene ostanu  zaista 
zam rznute. No, v alja t će se ču
vati adm in istra tivn ih  ograni- 
čenia, jer bi adm inistra tivno  
up h tan je  u raspod je lu  dovelo 
do niza loših posljedica. S tano
vita  elastičnost ovdje će b iti 
nem inovna.

Sve te  m jere pokazat će že
ljene efekte sam o pod uvje tom  
da se postignuta .stabilizaci.ja 
cijena iskoristi za sagledavanje 
elem enata koie bi u privrednom  
sistem u treba lo  m ijen ja ti. P ri
vreda će tada b iti sposobna 
da krene p rem a novim  krcali te- 
tim a i višoj p rodukti\m osti na 
bazi sam oupravnih  p rava i  od
govornosti radn ih  organizacija.

J.C.

U U druženju boraca narodno- 
oslobodilačkog ra ta  šibenske 
općine, koje smo posjetili ovih 
dima, zasnali smo za jedan  slu
čaj kojiL v je ro ja tno  n ije  prvi 
ni posljednji kad se radi o u t
vrđ ivan ju  posebnog staža za 
učesnike NUP-a. On treb a  da 
ujedno posluži m jerodavnim  
organim a i in stituc ijam a da 
ubuduće detal jni je  ispi ta ’u
svaki po jedini slučaj i da protiv  
nesavjesnih osoba poduzm u od
govarajuće m jere, kako se slič
ne pojave ne b i ponovo događa
le

Riječ je, naime, o falsificira
nju izjava odnosno lažnom svje
dočenju kod utvrđivanja poseb
nog staža za P. U. iz Pirovca, za 
koga je nakon detaljnog ispiti
vanja ustanovljeno da ne ispu
njava uvjete po Zakonu ni za 
vrijeme narodnooslobodilačkog 
rata,

Na osnovu zahtjeva Zavoda 
za socijalno osiguranje Šibenik 
i ak ta  Rupubličkog zavoda za 
socijalno osigunanje, šibensko

UdiTjženje boraca NOR-a sazva
lo je  prošlog m jeseca javni 
skup u Prirovcu, na kojem  je, 
pored svjedoka, bilo  p risu tno  
svo članstvo boračke organiza
cije. Taj skup je  održan, je r  je  
Udruženje boraca NOR-a na os
novu dokum entacije i p rije  bilo 
m išljenja da izjave svjedoka ne 
odgovaraju istin i, pa je p rem a 
lome donijelo negativno iješe- 
nje na koje je P. U. uložio žal
bu Republičkom  zavodu za so
cijalno osiguranje.

.\G. iavnnj raspravi u pirovcu 
utvrđeno je da su svjedoci u 
svojim prijašnjim iskazima zai
sta dali neistinite podatke. Evo 
što su oni izjavili: Z. E. njtr. 
posvjedočuje i za vrijem e kada 
se nalazio u inteim aciji (n ije 
uhapšen od Talijana, već im se 
predao), a drugi svjedok T. K. 
dao je lažne podatke za sebe; 
da je  1942. godine bio kom esar 
I p rim orske čete, što  ne stoji, 
ier je o tišao u  NOB poslije pa
da Italije . K arak teristično  je  la- 
kođer da su m eđu potpisnicim a

izjava bili i oni koji uopće nisu 
s\’jeQoćili za dotičnog predlaga
telja u ovom predm etu .

Evo Hako je tekla ta javna 
ra.sprava. Pošto je  p redsjednik  
U druženja boraca NOR-a općine 
Šibenik pročitao  žalbu P. U. i 
petorice svjedoka, uslijedila je  
d iskusija  i za riječ se p rr i javio 
M. E. koji je  naveo — da ni
kada n ije  svjedočio za P. U kao 
ni to da m u n išta  n ije  poznato 
o njegovu radu  za vrijem e 
NOP-a. Svjedok Z. E. iz javlju
je, pored  ostalog, da je  on sa
mo predlagao da se predlagate
lju  P. U. od 1943. godine prizna 
kao vrijem e aktivnog i organizi
ranog rada. P. U. je  u svojoj 
izjavi naveo da je  radio za 
NOP p rije  hanšen ja ali da sam 
ne zna kako su svjedoci zapet
ljali u svojim  izjavam a, pa je  
predložio da ovaj skup o tom e 
donese konačni sud. Četvorica 
prisu tn ih  na ovom skupu, inače 
aktivni učesnici NOP-a ovoga 
kraja , naveli su da im n išta niie 
poznato o radu  pred lagate lja

P. U. za vrijem e rata , a naro
čito do pada Italije.

S ituacija  je tek sada piostala 
potpuno jasna. Udruženje bo
raca NOR-a bilo je  u  p ravu  ka
da je  i p rije  zauzelo čvrst stav
0 p itan ju  u tv rđ ivan ja  posebnog 
staža za P. U. Ne p reosta je  
n išta  drugo nego da ko n sta tira 
mo slijedeće. Ne bi bilo naod- 
rriet kada b i se |i u  sličnim  slučaje
vima organizirali javni skujjovi 
nalik na ovaj u Pirovcu i sas
vim je  siigumo da bi se isk lju 
čile negativne pojave koje se 
još uvijek očitu ju  u  lažnom  
svjedočenju ili pak  u  falsificira
nju dokum enata. I kao zak lju 
čak: ta j p rim je r nesum njivo 
obavezuje društveno  - političke
1 boTEičke organizacije da se vi
še nego dosad angažiraju  kada 
je  po srijed i u tv rđ ivan je poseb
nog staža i uopće aktivno i o r
ganizirano učešće njihovihi čla
nova u narođnooslobodilačkom  
ratu .

Stop „proizvođačima^ gubitka
SA SJEDNICE PREDSJEDNIŠTVA SINDIKALNOG VIJEĆA: HO
ĆE LI SE INTEGRIRATI »KORNAT«, I »DALMACIJA«. ŠTA 
S »PROIZVOĐAČEM« GUBITAKA (»RIVIJEROM«)? A ŠTA S 
UČENICIMA U PRIVREDI?

Na nedavnom  sastanku  p red 
sjedništva Općinskog sindikal
nog vijeća rasp rav lja lo  se o ne
koliko p ita n ja  iz oblasti p riv re
de i stručnog  školstva. N akon 
što  su članovi predsjedništva 
bili upoznati s jx>slovanjem to
ga vijeća u prošloj godini, pro
čitan  je  P rednacrt zakona o u- 
čenicim a u privredi. Na, taj p red
nacrt dato  je više prim jedaba, 
pored ostalog i to da se u n je
mu p rec izira ju  obaveze radnih  
organizacija p rem a učenicim a, 
da nagrađ ivanje učenika bude 
uvjetovano uspjehom  u  teo re t
skom  i prak tičnom  radu, kao i 
to da radne organizacije donesu 
planove i p rogram e praktičnog 
dijela obuke. Usvojen je p rijed 
log da se sazove sastanak  p red
stavnika društveno  - r>olitičkLh 
i radn ih  organizacija, Skupštine 
opčine i Škole učenika u  p riv re
di, na kojem  bi se d a ta ljn ije  
proučio P rednacrt zakona i na
kon toea  izvršile po trebne iz
m jene i nadopune.

Na sastanku  je bilo  riječi i o 
integraciji ribarskog  kom bina
ta  »Komat« i tvornice rib liih  
konzervi »Dalmacija«, o  kolim a 
je p rije  toaa rasp rav lja lo  Priv
redno vijeće Skupštine pnćine, 
pa ,le tom prilikom spomenuto 
da Je u posHednie vriiem e Se
rum — zavod Kallnovica, neda
leko Z a jeb a , pokrenuo pitanje 
otvaranja pogona za proizvod
nju vakcine protiv stočnih zaraz

nih oboljenja, za što bi se u- 
pravo koristio postojeći objekt 
tvornice ribljih konzerVi »Dal
macija« u Prvlć - Luci. S obzi
rom  da su za proizvodnju 
vakcine po trebni volovski je 
zici!, to  bi .se u  istom  pogo
nu proizvodile m esne konzerve. 
M eđutim, p itan je  o tv a ran ja  to
ga pogona još je  u  toku  razm a
tran ja  u  organim a S kupštine op
ćine, pa  ukoliko ne dođe do o- 
stvaren ja  te zamisli, in tegracija 
dvaju spom enutih kolektiva o- 
s ta je  i dalje  aktuelna.

članovi p redsjedn ištva ujx>z- 
natd su i sa stan jem  u  tiu istič- 
kom poduzeću »Rivijera«, koje 
bi, p rem a planovim a, trebalo  da 
bude nosilac turističkog  k re ta 
n ja u ovom dijelu  Dalm acije.

M eđutim , ono je  svojim  dosa- 
dašnjiim poslovanjem  dokazalo 
da to  nije.

Poduzeće Je, naime, prošlu 
godinu završilo s gubitkom od 
84 milijuna dinara, a u prvbn 
mjesecima ove godine sa JoS 
oko 24 milijuna gubitaka. Raz
lozi za takvo s tan je  mo.gu se, 
donekle, p rip isa ti stanovitim  ob
jektivnim  okolnostim a, ali je 
mnogo i onih elem enata koji 
proizlaze iz slabe poslovnosti, 
loše stručnosti i organizacije ra 
da u tom  poduzeću. A i neke 
dru.ge slabosti, kao što  su iefti- 
no pogođene pansionske usluge, 
povećanje fiksnih i drugih 
troškova, neizA'ršenje obaveza

od strane  dobavljača p>oduze- 
ća, slaba propaganda, itd . tako 
đer su u tjecali na loše poslova
nje. Dakle, razlozi su više su
b jek tivne negoli objektiv-' 
ne naravi. N a sastanku  je  
konsta tirano  i to da sadašnje 
snage u kolektivu nisu sposob
ne da najbo lje  izm ijene posto
jeću situaciju , pa  se za sređenje 
situacije ukazuju  dvije m oguć
nosti. P rem a prvoj soluciji, tre 
balo b i da se uvede prinudna 
uprava, a  p rem a drugoj — da 
se angažiraju  najsposobniji ka
drovi koji bi bili u  s tan ju  da 
dokrajče sadašn je stemje. Me
đu zain teresiran im  fak to rim a u 
šibenskoj kom uni vode se ras
prave i o pronalaženju  drugih 
alternativn ih  rješen ja . Hi da se 
sadašn ji gubici san ira ju  I m ini
m alnim  doinvestiranjem  kom 
p le tira ju  objekti, uz organizaci
ono i kadrovsko učvršćenie ili 
da se pogoni u  Vodicama, T ijes
nu, Pirovcu i Z larlnu spoje u

jedno a svi ostali objekti u 
ch-ugo poduzeće. N ešto ipak 
treba  pokrenuti je r  je  iluzorno 
očekivati da će vrijem e sam o po 
sebi učin iti da »Rivijera« ne 
bude više »proizvođač« gubita
ka, pa i d ruštven i p roblem  ŠL 
benske općine.

Među posljedn jim  tačkam a 
dnevnog reda ovoga sastanka 
nalazilo se p itan je  financiran ja 
stručnog školstva. Poznato je, 
naime, da je  na sjednici Skup
štine opčine preporučeno da fi
nanciranje stručnog školstva 
preuzmu radne organizacije na 
način da se iz ukupnih sredsta
va od 2,5 posto, što tereti ma
terijalne rashode, izdvoji 1,5 po
sto za financiranje stručnih 
škola. Prem a sadašnjim  p ro ra
čunim a, to  bi godišnje iznosilo 
riše  od 100 m ilijuna d inara, 
čime bi se pokrili najnužniji 
izdaci za stručno  školstvo, a isto  
tako Fond za školstvo bio bi 
znatno rasterećen.

Hotocikllst nnletio na
knmlonu  Efrnišu je  prošlog u to rka 

oko 14 sati Ante Pletikosa, 34-go- 
dišnji zidar kod zanatskog usluž
nog poduzeća »Radnik«, vozeći 
se na  m opedu iz sporedne ulice, 
naletio  na natovaren  kam ion 
m arke FAP, vlasništvo Rudnika 
m rkog ug ljena u  Siveriću, ko
jim  je  uprav ljao  37-godišnji šo- 
fer Ante Tomić »Baja«.

Svojom  krivicom, vozač m o
peda je  naletio  na prednji desni 
b ran ik  kam iona i zahvaljujući 
p risebnosti šofera p retrp io  sam o 
lakše ozljede po glavi i lijevoj 
potkoljenici, dok je  m otor-kotač



Rođen je 9. V. 1923. godine u 
Šibeniku. Još kao gim nazijalac 
1939. godine postao je  član SK- 
OJ-a u Šibeniku.

U NOP-u aktivno sudjeluje od
1941.

Talijani su ga, kao pripadni-

PAŠKO PERIŠA, KANDIDAT 
ZA SAVEZNO VIJEĆE SAVEZ
NE SKUPŠTINE:

ka NOP-a, uhapsili srpn ja  1942. 
godine i osudili, te je  kaznu 
izdržavao u Ita liji do k ra ja  1943. 
g(xline. Tada .se vratio kući i 
radio ilegalno za NOP do kolo
voza 1944. godine, kada je  o ti
šao u partizane. Poslije demo
bilizacije 1946. godine nastavio 
je školovanje i završio Pravni 
faJcultet u  Zagrebu, gdje je  ak
tivno djelovao u studentskoj or
ganizaciji KPH. Od 1950. do 
1953. radi kao novinar u zagre
bačkim listovima (»Vjesnik«, 
»Naprijed« i »Narodni list«). Od 
1953. godine živi u Š ibeniku gdje 
je 1955. godine bio izabran za 
.suca Kotarskog suda, a zatim  
iste godine za ta jn ika Narodnog 
odbora ko tara Šibenik, na kojoj 
dužnosti je ostao do 1959. go
dine. O tada do 1962. godine bio 
je predsjednik K otarskog suda 
u Šibeniku. Od studenog 1962. 
godine na dužnosti je sekretara 
Općinskog kom iteta SK Šibenik.

Član je SK od 1. V 1945. go
dine.

PETAR ŠKARICA, POSLANIK 
ZA PRIVREDNO VIJEĆE SA
VEZNE SKUPŠTINE

Rođen je 26. VI 1914. godine. 
Potječe iz srednje seljačke obi
telji. Po zanim anju radnik  — 
m ehaničar.

Već u ranoj m ladosti opre
dijelio se za napredni radnički 
pokret.

Aktivno je učestvovao u NOP-u 
i NOB4 već od 1941. godine.

U Savez kom unista prim ljen 
je  1942. godine. Od toga vrem e
na pa sve do danas vršio je  niz 
odgovornih partijsk ih  i držav
nih dužnosti, kako u općinskim 
i kotarskim , tako i u republič
kim organim a. Nosilac je  Spo
menice 1941. godine.
U pi"vim ]X )s lije ita tn im  godinam a 

bio je b iran  za narodnog zastup
nika Narodne Republike H rvat
ske.

Za vrijem e okupacije bio je 
proganjan od okupatora i zat
varan. Njegov p rim je r i držanje 
pred klasnim neprijateljem  slu
žilo je dinigima za prim jer.

U vrem enu od 1951. do 1955. 
godine nalazio se na dužnosti 
političkog sekretara Kotarskog

Rođen .)e 14. studenog 1922. 
godine.

Po't ječe iz službeničke poro
dice. Otac mu je  dugogodišnji 
sudac, a sada se nalazi na duž
nosti suca Vrhovnog suda SR 
Hrvatske.

kom iteta KPH Šibenik, a od 
1955. do 1959. godine bio je p red
sjednik Narodnog odbora ko ta
ra  Šibenik.

Od 1959. godme do danas na
lazi se na dužnosti d irek tora 
Tvornice elektroda i ferolegura 
u Šibeniku.

DR. SRĐAN RAŠKOVIC, POS
LANIK ZA SOCIJALNO-ZDRAV- 
STVENO VIJEĆE SAVEZNE 
SKUPŠTINE

Od 1953. godine nalazi se na 
dužnosti upravitelja Doma na
rodnog zdravlja u Drnišu.

Učesnik je  NOR-a od 1941. 
godine. Za zasluge u ra tu  odli
kovan je M edaljom zasluge za 
narod i Ordenom zasluge za na
rod.

U NOV-u stupio je  1943. godi
ne.
U periodu od 1945. do 1947. go

dine radio je  u Zagrebu u listu 
»Vjesnik«, a od 1947. do 1949. 
irodine radio je u »Studentskom  
listu« i Radio Zagruebu.

Medicinski fakultet završio je 
u periodu od 1949. do 1953. go
dine.

Član je  Općinskog kom iteta 
SKH Drniš i odbornih Skupšti
ne općine Drniš.

Rođena je  27. I 1924. godine u 
Šibeniku. Potječe iz obrtničke 
obitelji. Prije ra ta  đak Trgovač- 
čke akadem ije u Šibeniku. Od
mah po dolasku okupatora u 
našu zem lju uključila se u rad 
om ladinske organizacije i aktiv
no djelovala u školi. 27. HI 1942. 
godine učestvovala je  u  demo- 
stracijam a žena za kruh  i tom 
prilikom  je  uhapšena i zatvore-

OLGA MANOJLOVIC, KANDI
DAT ZA REPUBLIČKO VIJEĆE 
SABORA

na u šibenski zatvor. U ru jnu
1942. godine in ternirana je  u 
m jestu Vinekiaturo u Italiji. Po 
padu Italije  prijavila se u štab 
za prihvat jugoslavenskih zat
vorenika u B an ju  i dodijeljena 
je na rad u nartizansku bolnicu 
u Gratdnu, gdie o sta je  do form i
ran ja  III prekom orske brigade. 
Početkom 1944. godine sa III  
prekom orskom  brigadom  odlazi 
u Jugoslaviju. U partizanim a 
ostaje do pada Njemačke.

1945. godine nastavlja školova
nje VII i V III razreda gimna
zije.

Nakon završenog V III razre
da gim nazije zapjoslila se u  Na
rodnom odboru općine Šibenik.

Od 1956. do 1959. nalazila se 
na školovanju u Višoj školi za 
socijalne radnike u Zagrebu.

Poslije toga nastavlja rad  u 
Narodnom  odboru općine Šibe
nik, gdje i danas radi u svoj
stvu socijalnog radnika i šefa 
Odsjeka za socijalnu zaštitu.

Član je SK od 1944. godine. 
U društveno - političkim  organi
zacijam a i SK vršila je  razli
čite dužnosti član Općinskog 
kom iteta SK i član Kadrovske 
komisije, član Općinskog odbo
ra SSRN i Općinskog sindikal
nog vijeća, član sek re tarija ta  
osnovne organizacije SK na 

bloku III.

Ponovo izbori 18. travnja
Ustavno načelo reizbornosti i 

ro tacije prvi p u t je  p rim ijen je
no na ovim izborim a.

Jedan veliki princip naše su
vrem enosti dobio je  svoju p rak 
tičnu prim jenu.

Kako smo obavili jedan  od 
najvećih društvenih poslova od 
donošenja novog Ustava do da
našnjih — izbornih dana?

Odgovor je  sam o jedan: Us
pješno!

A bio je  to odgovoran zada
tak. Dug nekoliko m jeseci pred- 
izbom e političke aktivnostn  Na 
tom zadatku Socijalistički savez 
se još jednom predstavio  kac 
snažna društveno-politička orga

nizacija, kao jezgro svih naših 
s trem ljen ja  i n asto jan ja . Oni koji 
se sjećaju. Jedinstvene narodno- 
oslobodilačke fronte i N arodnog 
fronta mogu reći: Socijalistički 
savez na.stavlja jedan politički 
kurs iz najslavnijih  dana naše 
revolucionarne prošlosti!

S totine predizbornih skupova 
na kojim a su građani - birači 
i članovi radnih  organizacija 
zrelo i oprezno predlagali svoje 
predstavnike u organe vlasti kao 
najšira  sam oupravna tijela, od 
Skupštine općine do Sabora i 
Savezne skupštine, potvrdili su 
našu dem okratičnost u izbor
nom sistem u.

Zatim  sm o 26. i 28. ožujka za- 
okiaižili im ena najbo ljih  među 
dobrim a koji će nas četiri godi
ne p redstav lja ti u vijećim a 
Skupštine općine. Izabrali smo 
na p odm čju  naše opčine 79 no
vih odbornika i oni su u ned je
lju, 4. travnja, položili zakletvu 
da će .svesrdno obavljati svoje 
odbom ičke dužnosti, da će biti 
istinski p redstavnici onih koji 
su im povjerili časnu i odgovor
nu odbom ičku dužnost.

Zajedno sa ostalim  odbornici
m a ićoji su b iran i p rije  dvije 
godine — ukupno ih  je  bilo 124 

prvoj konstitu irajućo j sjed- 
:i Skupštine općine Šibenik

na
nici

— oni su izabrali zastupn ike na 
saborska vijeća radn ih  zajedni
ca i za poslanike istih  vijeća 
Savezne skupštine.

B irači će jo š jednom  izaći na 
b irališta : 18! travn ja  oni će gla
sati za za.stupnike u  Republičko 
vijeće Sabora i za poslan ika 
Saveznog vijeća Savezne skup 
štine.

I tada  m ožem o reći da sm o 
u po tpunosti, do k raja , obavili 
veliki zadatak . Princip ro tac ije  i 
će dobiti punu  afirm aciju ; p rv i; 
put! I

P redstav ljam o vam  naše nove i 
zastupnike i poslanike i one zaj 
koje ćem o još jednom  glasati:

ZDENKO ŠTAMBUK, POSLA
NIK ZA KULTURNO - PROS
VJETNO VIJEČE SAVEZNE 
SKUPŠTINE

Porijeklom  je sa Brača; rođen 
je 1912. u  B ijeljini (B IH ), zavr
šio Filozovski fakultet u  Zagre
bu (1935), apsolvirao Visoku 
političku školu u Pragu (1938) i 
studirao  književnost na sveu
čilištim a u Pragu i Parizu, gdje 
je ujedno, p rije  rata , bio ak ti
van u naprednim  jugoslaven
skim  studentskim  udruženjim a. 
U radničkom  pokretu  aktivan 
ie od 1934. U SKJ p rim ljen  je 
1638. U godinam a p rije  ra ta  ra 
dio je  na obnovi partijsk ih  or
ganizacija na Braču.

Učestvovao je u NOP-u od 
1941. (Split). Nosilac je Spom e
nice. Za vrijem e ra la  in tern iran  
je u  konclogor u k iparim a i 
.suđen na 12 godina rob ije u  Ri
m u radi pobune u tom  logoru 
(1942.) Sa robije u  Ita liji dola
zi u Is tru  (početkom  1944), u- 
čestvuje u b o rb i u Is tr i (kao 
član agitpropa Oblasnog kom ite
ta KPH za Istru , član Okružnog 
kom iteta KPH za Poreč, član 
Okružnog odbora Narodnooslo- 
bodilačkog fron ta za okrug Po
reč i u rednik  lista »Porečki glas
nik«) sve do ran javan ja  (počet
kom 1945) kad je  evakuiran u

organizacijom  u tim  am basada
m a). Zatim  se vraća u  Beograd 
za zam jenika d irek to ra  T anju
ga. Od 1952. do 1964. nalazi se 
na dužnosti am basadora u E ti
opiji, Burm i, Tajlandu, K am 
bodži i H olandiji, s izuzetkom  
razdoblja od 1958. do 1961. kad 
je bio šef P rotokola P redsjedni
ka Republike, u  čijoj je  p ra tn ji

obišao niz zem alja Azije i Afri- 
ke. ^

A ktivan je  kao književnik i 
publicista, član je  Saveza k n ji
ževnika i Saveza novinara Jugo
slavije, objavio je  niz knjiga 
p jesam a i knjigu  proze »Zapisi 
iz Afrike«. Odlikovan je  nizom  
naših i s tran ih  odlikovanja.

Šibenik i određen na rad  u 
OZNU za H rvatsku. Dem obihsan 
u činu m ajo ra  JNA, početkom  
1946. prelazi na rad  u Nakladni 
Zavod H rvatske, kao direktor, 
a onda u M inistarstvo prosv je
te NRH kao načelnik Odjela 
za ku ltun i i um jetnost. 1947. od
lazi u d iplom aciju  (savjetnik 
am basada u Pragu i Parizu, gdje 
ujedno rukovodi i partijskom

NINE POPOVIČ, POSLANIK 
ZA ORGANIZACIONO - POLI
TIČKO VIJEČE SAVEZNE 
SKUPŠTINE

Rođen je  18. p rosinca 1922. 
godine u  Kninu.

Potječe iz sirom ašne činorai- 
čke obitelji.

O tac m u je  bio financijer u 
bivšoj Jugoslaviji, a m ajka do- 
m ačica. Ne posjeduje bilo kakve 
imovine.

Za vrijem e ra ta  aktivno je 
surađivao sc. NOP-om, i to kao 
SKOJEVAC od 1941. godine. O- 
kupato r ga zatvara i u  zatvoru 
se nalazio oko 10 m jeseci. 
Poslije oslobođenja K nina rad io  
je  u  gradskom  NOO, i to u  svoj
stvu pročelnika upravnog odje
la. Od studenog 1945. godine do 
ožujka 1946. godine rukovodilac 
je  u poljoprivrednoj zadruzi u

Kninu. Od užujka 1946. godine 
do danas rad i u  K otarskom  jav
nom tužilaštvu u  K ninu i D rni
šu.

P rije  je  bio, i to  od 1950. do  
1952. godine, javni tužilac ko ta
ra  Drniš, a od 1952. godine do 
danas ko tarsk i javn i tužilac u  
Kninu.

Završio je školu rezervnih o- 
ficira i im a čin rezervnog kape
tana.

Član je  SKJ od 13. srp n ja  
1945. godine, član Općinskog ko
m ite ta  SKJ K nin od 1960. do 
1964. godine, a od tada član Re- 
vizione kom isije Općinskog ko-, 
m itota u  Kninu.

Od društvenih  funkcija, p red 
sjednik  je  S avjeta za  unutrašn je, 
poslove S kppštine općine, te  
predsjednik  Savjeta za fizičku 
ku ltu ru  općine.

Sada se nalazi na dužnosti 
javnog tužioca u  Kninu.

Poslanici za Sabor SR Hrvatske

Rođen je 1928. godine u Šibe
niku.

Završio je Visoku upravnu 
školu. Za vrijem e sta re  Jugosla
vije .pohađao je osnovnu školu, 
koju je prekinuo 1941. godine 
radi okupacije naše zemlje.

Odmah dolaskom neprija te lja

NIKOLA DRAŽIČ, POSLANIK 
ZA ORGANIZACIONO - POLI 
TIČKO VIJEČE SABORA

Rođen je  28. X 1936. "odine u 
Perkoviću.

Završio je osm ogodišnju ško
lu i 3 razreda Škole učenika u 
privredi. Po zanim aniu je stro 
jobravar, a zaposlen je u  »PALK- 
u«

Za vrijem e ra ta  bio je dijete. 
Potječe Lz seljačke porodice. 
Roditelji su mu za vri i crne 
NOR-a aktivno potpom agali 
NOP.

Završio je školu za visoko
kvalificirane radnike, tako da 
se sada nalazi na dužnosti bri
gadira — odnosno zam jenika 
šefa radionice.

U Savez kom unista prim ljen 
je 1964. godine. Aktivan je  u ra 
du om ladinske organizacije sela 
Perković, čiji je  i član sek re tari
ja ta  više godina.

U poduzeću gdje radi vrši vi
še funkcija, kao: član sekreta
rija ta  0 0  SK, predsjed " Rad
ničkog savjeta i član Upravnog 
odbora. Tajnik je  Sindikalne

JOSIP NINIČ, KANDIDAT ZA 
REPUBLIČKO VIJEČE SABORA

u našu zem lju o p red je lju je  se 
za NOP, tako da već u 1942. go
dini postaje član SKOJ-a, a
1943. godine odlazi u  partizane.

U NOV-i vršio je  dužnost se
k re ta ra  bataljona SKOJ-a i ko
m andira voda.

Po izlasku iz NOV-e 1946. go
dine zapošljava se u  Tvornici 
elektroda i ferolegura kao rad 
nik, do 1948. godine. U 1948. go
dini do proljeća 1949. godine 
bio je  sek re tar Gradskog kom i
te ta  SKOJ-a. Od 1949. do k ra ja  
1952. godine bio je  organizacioni 
sekretar Gradskog kom iteta 
KPH Šibenik. Od 1952. godine 
do 1957. godine bio je  u  Tvorni
ci lakih m etala »Boris Kidrič« 
kao radnik  i neko vrijem e no- 
slovođa livnice. Od 1957. godine 
do 1959. godine bio pot.nred- 
sjednik NOO Šibenik, a od 1959. 
godine do 1961. godine nalazio 
se u  Visokoj upra\'noj školi. 
Po završetku škole b iran  je za 
predsjednjka Općinskog odbora 
SSR.N, gdje se i sada nalazi.

Cltm je  SK od 1945. godine.

podružnice.
U društvenim  organizacijam a 

u svom m jestu  je  također akti- 
\'an u: član ie odbora MO SS
RN Perković,, zatim  član Savje
ta  za nrivredu Skupštine onći- 
ne Šibenik.

Rođena je  1929. godine u Šibe
niku.

Završila je Pravni fakultet u 
Beogradu 1954. god.

ŽIVKO BJELANOVIC, POS
LANIK ZA KULTURNO PROS
VJETNO VIJEĆA SABORA

Rođen je  6. IV 1933. godine u 
Đe^mskama, općina Knin. Potje- 
Ce iz seljačke porodice. Gimna
ziju je  završio u  Šibeniku 1953. 
godine, a Filozofski fakultet 
(grupu hrvatskosrpsk i jezik i 
jugoslavenska književnost) u  
Zagrebu 1958. godine.

Nakon završenih stud ija  bio 
je profesor h rvatskosrpskog ie- 
zika u Gimnaziji Šibenik. Od 
1962. godine d irek to r je  U čitelj
ske škole, odnosno Gimnazije 
pedagoškog sm jera u  Šibeniku.

Roditelji su m u aktivno poma- 
cali NOP, sam nije mogao u- 
čestvovati zbog m aloljetnosti. 
Od 1943. do k ra ja  ra ta  bio je 
u z.bijegu u  E1 Šatu-Afrika.

Aktivno učestvovao u ■̂ 'oli- 
tičkom  i društvenom  životu. Bio 
je sek re tar aktiva SK p rosv je t
nih radnika općine Šibenik i 
član Općinskog kom iteta SK Ši
benik.

P redsiedatelj ie Prosvietno- 
ku ltum og vijeća Skupštine opći
ne Šibenik i član K otarske skup
štine.

VAMJA MANDIČ, POSLANIK 
ZA SOCIJALNO - ZDRAVSTVE
NO VIJEČE SABORA |

P rije II svjetskog ra ta  noha-1 
dala je  osnovnu školu. Za vri-1 
jeme ra ta  p rek inu la je  školova - 1 
nje i nastavila ga 1945. godine. '

U toku NOR-a opreM.ijelila ■ 
se za NOP i od 1942. godine ra 
di u pionirskoj organizaciji, a
1944. godine posta je  član SK
OJ-a. U Savez kom unista  p rim 
ljena je  1947. godine.

Po završetku stud ija  rad i u  
N arodnom  odboru k o ta ra  Šibe
nik kao referen t, a 1960. godine 
postaje načelnik Odjela za 
društvene službe. R asform ira - 1  
njem  NOK Šibenik 1962. godine 
posta je  pom oćnik ravna te lja  
M edicinskog cen tra  u  Š ibeniku.

U društveno - političkim  orga
nizacijam a i SK vršila  je  duž
nost člana Revizione kom isije 
K otarskog kom iteta  SK, te b ila  
član Općinskog kom iteta  SK i 
član Organizacione kom isije 
SK, .predsjednik K otarskog od
bora sindiikaita službenika d r
žavnih ■ organa i p redsjedn ik  
Općinskog odbora sindikata rad 
nika društven ih  d jelatnosti.



R A Z G O V O R  U R E D A K C I J I

U prošlu je srijedu redakcija »Šibenskog lista« organizirala jedan 
sastanak o odgoju omladine i problemima mladih ljudi u našem gradu. 
Na sastanak su bili pozvani: dva pedagoga, dva društveno-politička rad
nika (koji su i članovi Općinskog komiteta SK), jedan prosvjetni savjet
nik zadužen za srednje škole, predsjednik Općinskog komiteta Saveza 
omladine i po jedan učenik iz Gimnazije, Ekonomske škole, Škole učeni
ka u privredi i Pedagoške gimnazije.

Sastanak je sazvan zato da se ispita mogućnost daljnjeg nastavlja
nja inicijative koju je listu dao profesor Ivo Livaković svojim napisom 
pod nadnaslovom »Očima pedagoga -  prilog diskusiji o odgoju omla
dine«, a u kojima je profesor Ivo Livaković ukazao na neke anomalije u 
odgoju omladine, između ostalog i na gotovo nezainteresiranost omla
dine za učenje i za neke oblike društvenog života. Na ovom sastanku 
dominirala su tri osnovna pitanja: kulturno-zabavni život omladine, uče
nje i problem prostorija za omladinu.

»Šibenski list« je upoznao prisutne sa sadržajem članaka profesora 
Ive Livakovića i s idejom profesora Livakovića da se pisanje u tom smi
slu nastavi, te s nekim osnovnim nesporazumima koji se pojavljuju kada 
je u pitanju odgoj omladine. Naime, prisutni su upoznati s nekim kon
kretnim činjenicama koje o tome govore, kao na primjer da mi često 
ističemo kako naše škole imaju »najstroži kriterij ocjenjivanja«, kako 
one postižu »najbolje« uspjehe u učenju u odnosu na druge škole u 
Hrvatskoj, kako je zbog neinteresa omladine zatvoren DTO »Partizan«, 
Šahovski klub; kako Veslački klub »vapi za omladinom«, kako omladina 
ima gdje da se zabavlja (kad je u pitanju prostor ili program), kako 
omladina sve više zapostavlja svoj osnovni zadatak -  učenje, a prihvaća 
»laku zaradu«, i si. Prisutni su upoznati s tim da su naše škole na polu
godištu postigle veoma zabrinjavajuće rezultate (ispod 50 posto pozitivno 
ocijenjenih i velik premašaj izostanaka s nastave), da je ipak zadovolja
vajući broj omladine angažiran u različitim društvima (npr. svaki četvrti 
član Saveza omladine član je ferijalne ili izviđačke organizacije, a u 
raznim društvima i klubovima ima više od jedne četvrtine ukupnog član
stva Saveza omladine, i si.), te da na svakog stanovnika naše komune, 
kad se izuzmu starije osobe i djeca, dolazi samo 1,1 m sportske površine, 
itd. Nakon toga prešlo se na razgovor o traženju istine o mladima.

G D iE  SU UZROCI HULIGANSTVA?

Već u početku razgovora jedan 
od učesnika razgovora istakao je 
da bi želio da mu se objasni što 
je htio drug Livaković kad je  d isku
tirao o učenicim a. »Ako je  išao da 
razm atra problem om ladine, nije li 
imao u vidu neku drugu om ladinu, 
a ne om ladinu G im nazije?« Zatim 
je isti učenik razgovara iznio prim 
jer iz G im nazije  — da je  neki uče
nik vadio nož ispred profesora i pri
jetio mu da će mu razbiti brod, te 
se zap itao : »G d je  su uzroci toga 
huliganstva?« i rekao : »Znam da je 
na skupu u Gosp iću spomenuta i 
šibenska g im nazija , koja je  posti
gla lošiji uspjeh od gospićke, iz ko
je  je  ipak isključeno dosta učenika. 
Sm atram  da javnost treba iskreno 
obavijestiti o radu om ladine, je r se 
život om ladine i njene potrebe ne 
može shvatiti iz tih pozicija . D a lje , 
neke stvari izazivaju ra zm iš ljan ja : 
ne mogu shvatiti kako su tro jica 
m ladića mogla pretući vodnika 
jRM  na Po ljan i, a da pri tom nitko 
nije intervenirao ; da ju  se neke oc
jene koje nisu dovoljno a rg umenti- 

■forre:''Ifhff~sTva?T 'ko]S 'ne mogu pocT-' 
nijeti kritiku. Sm atram  da nema zla 
u sviranju u spomenutim klubovi
ma . . .«

U riječ upada drugi učesnik raz
govora: »M islim , da sve to treba 
biti poslije radnog vremena potreb
nog za učenje«.

Toga učesnika nadopunjava tre- 
č i : »Ako bi se u đačke »kapele« 
uključili samo dobri učenici, to bi za 
njih bio stim ulans«. I on smatra da 
r.e bi trebalo zapostaviti ono osnov- 
no-učenje.

Zatim se ponovo jav lja  prvi uče
snik razgovora: »Još uvijek prevla
dava kulturno-zabavni rad om lad i
ne, dok je  ideološko-politička aktiv
nost u zaostatku, a om ladina pred
stavlja generaciju  koja se sprema da 
preuzme funkcije u društvu«. N ado
punjava ga treći učesn ik: »Taj pro
blem trebalo bi da tretiraju om la
dinske organ izacije  u školam a. 
Učeničko sam oupravljanje još nije 
našlo sadržaj rada . . . Budući da 
se problemi ob jed in javaju  za čitav 
grad , treba pronaći na kojem bi 
planu trebalo raditi. Da spomenem 
prim jer iz M edicinske škole : p rili
kom upisa đaka , oni su vodili raču
na, o tome odakle učenici dolaze, 
u kakvim prilikam a su živjeli — i tek 
onda ih rasporedili u dva razreda. 
U jednom je  razredu kao razrednik 
radio iskusan pedagog, i imao je 
uspjeh, a u drugom je  razredu usp
jeh izostao. Jednom dubljom a n a li
zom trebalo bi priči problemu uče
ničkog sam oupravljan ja . Pored toga, 
om ladini se ne smije uskratiti zabc -̂ 
va. Dobija se utisak da su se škole, u 
tom pogledu, počele zatvarati svaka

Ako je  ples suština zabave, onda 
zabave im a. Točno je  i to da se 
mogu organizirati i žurevi. Ali ko li
ko om ladinaca ima tu mogućnost. 
Koliko ih ima stan? Sad smo do
šli na granicu kad bi om ladini tre
balo dati, a li se opravdavam o sred
stvima. N ije sve ni u onome »so- 
g rad i-daj« , ako je  odgojna strana 
zapostavljena.

Spomenimo još jedan problem : 
dok se prosvjetni radnici budu tre
tirali kako se sada tretira ju , društ
vo od njih ne može ništa više očeki
vati nego što sada oni da ju . Ja sam 
u situaciji da uvjeravam  svoje uče
nike da pođu u prosvjetu. A li č i
me im to mogu opravdati. Tko mo
že zahtijevati od prosvjetnog radn i
ka da da sve od sebe kod ga se 
ne c ijen i. Postali smo pravi č inovni
ci. Ono što se vidi u školi od đaka 
-  strahovita je  maska.

Đaku treba prići na drugi način. 
Meni je neugodno da dođem u DIT 
ili u »Partizan« da promatram om
ladinu na zabavi. To mi izgleda su
više špijunski i žbirski. A  kad bi 
postojale om ladinske prostorije, 
stvar bi bila d rukčija . Zato mi se 
čini da su svi navodi u člancim a 
profesora Livakovića prazni. Rad

sluša o filmu. Poslije prikazivanja 
filma jedan broj om ladine ostane 
da diskutira o igranom filmu i da 
sazna što se filmom htjelo postići: 
ana liz ira ju  se kadrovi, lica , tehnika, 
situacije , etički moment . . . Ne mo
žemo unaprijed reći da nešto neće 
vrijediti (m isli na om ladinski dom 
-  o. p.) Sam dom je  neophodan, i 
trebalo bi da ima fizionomiju ku l
turne ustanove za m lade.«

Četvrti učesnik razgovora : »Točno 
je da imamo četiri kino-dvorane. 
Ako se uzmu kao mjesto gdje će 
om ladina doći, oni se mogu uzeti 
u obzir. A li film ovi? Da li oni d je lu 
ju odgojno? Izgleda da o tome nit
ko ne vodi računa. Film koji bi tre
balo da naša om ladina g leda , jer 
to film po svojim umjetničkim kva li
tetama zaslužu je, stoji jedan dan u 
Šibeniku. Kino-poduzeće ga, zbog 
financijskog efekta , skida s reper
toara.

DOSADA I BESPOSLIČENJE  
NA ULICI

Naredni učesnici razgovora, posli
je toga, govorili su o stanju Đačkog 
doma u Šibeniku, o tome da bi O p
ćina trebalo da pokriva dio troško-

d inaca , te to da »i sam profesor L i
vaković ne bi bio počeo s pisanjem  
da huliganstvo nije uzelo većeg m a
ha«. »Mi na godišnjim  skupovima 
nešto spomenemo kao argument, 
a li na tome i ostajemo« — rečeno 
je u daljn jem  razgovoru, te iznesen 
jedan teži prim jer huliganstva. Isti 
taj učesnik razgovora lijepa je  re
kao : »Ako je  npr. u razredu 29 
dobrih učenika i jedan huligan, 
onda onih 29 može na huligana pa- 
zitivno d je lovati. Pored toga, i rodi
telji u tome treba da pomognu. Naš 
grad je prostorno m alen, a već sa 
da ima 30 tisuća stanovnika. To je 
također jedan predznak apasnosti 
. . . N ada lje , mnogi om ladinci ne
maju mogućnosti da g ledaju  te levi
zijske programe, u »Partizanu« se 
ne vježba, je r nema novaca da se 
plate č istačica  i prednjaci, a time 
se mnogo gubi u pogledu odgoja 
om ladine«.

— N adležni drugovi ne vode n i
kakvog računa o nam a m ladim a — 
rekaa je  jedan od prisutnih učenika 
i nadodao : »Problem jedne o rga
n izacije  kao da ti drugovi žele da 
bude što duže problem. Na primjer, 
naša škpla je  zauzeta od jutra do 
m raka. Učenici nem aju nikakvih ka-

če. U Dam JN A  ne možema. Zato 
se mladi zabav lja ju  na ulic i. P o lja
ni, K a le la rg i; to je  naim e sve gdje 
možemo provesti svoj odmor. Ja npr. 
na ples ne mogu iči, je r za to ne
mam financijsk ih  sredstava, lošije 
sam obučen od drugova iz drugih 
škola. To je  tako kod 80 posto uče
nika Škole učenika u privredi. Sve 
to govori da se mi učenici nem a
mo gdje zabavljati.

— Mislim da ples nije jed in i n a 
čin zabave. Nitko učeniku ne može 
zabraniti da č ita , a i to je  jedan 
vid zabave, tj. u prvom redu treba 
učiti, a onda dolazi ostalo. G im na
zija ima npr. 11 grupa slobodnih 
aktivnosti, u kojim a om ladina i uči 
i u kojima ujedno provodi svoje slo
bodno vrijem e, rekla je  jedna učenica. 
Odm ah zatim postavljeno joj je  i 
ovakvo p itan je : »Kad je  učenik n a 
učio, npr. učio je  6 sati, gdje on 
može provesti ostatak vrem ena? Ili, 
njih 50 posto je  zadovoljio svoje 
obaveze u učenju, gdje mogu onda 
ići, na ulicu? Mene interesiraju for
me zabave učenika, je r grupe sp a
daju u učenje, a ne u zabavu.

Poslije toga su učesnici rozgov-nra 
d iskutirali i c  tom pisanju i ukazi
vali na mnoga propusta u redu ,-ij-

TRAŽENJE ISTINE 0 MLADIMA
u svoje okvire, umjesto da se nađe 
zajednički jezik . . .

U napisim a profesora Livakoviča 
spominje se om ladinski dom. M i
slim da bi se tu om ladina i te kako 
mogla upoznavati. N aročito to važi 
za škole u kojima se sprem aju bu
dući kvalific iran i radnici, a škole 
nem aju za to prostorija, tj. om lad i
na se u tim školam a ne može u 
slobodno vrijem e okupiti. Treba ulo
žiti sve snage da se ta j problem 
riješi . . . Jer i crkva pruža om lad i
ni ono što jo j ne pruža grad. Na 
nekim skupovima kao problem broj 
jedan istaknuto je  upravo pitanje iz
gradnje omladinskog dom a. M oje je 
m išljenje da dom ne bi bio samo 
za b iljaren je« .

Prvi učesn ik: »Zbog pom anjkanja 
sredstava — ne dolazi do gradnje. 
Što se tiče č lanka druga Livakovi
ća , ne slažem  se s tim da roditelji 
pred djecom ne bi sm jeli govoriti 
protiv nastavnika (upada »Šibenski 
list« : ne govoriti, nego ogovarati!) 
Zašto? Oni i tako o tome rasp rav lja
ju na skupovima u školi, na sastan
cima školskih odbora i slično, gdje 

...su. 1 -oni predstavnici,

MASKA I N EM OGUĆN OST  
UPOREĐIVANJA

Četvrti učesnik našeg razgovora 
govorio je  o tome kako je  već bilo 
pokušaja da se o kulturna-zabav- 
nam životu om ladine diskutira, »Po
četkom siječn ja na »Tribini srije 
dom. u sedam« ja sam govorila da 
om ladina u Šibeniku nema p ravil
no organiziran kulturno-zabavni ž i
vot, te o tome da kad bi to om la
dina im ala da se ne bi ovako po
n a ša la : da za Novu godinu razbija 
svijeće na jelk i na Poljan i i da raz
bija izloge po gradu. Postavlja se 
p itan je : tko je  za to odgovoran? 
Čini se da om ladina nema svog 
m jesta. Stan je  osnovni uvjet. I da 
om ladina ima svoj dom, ne bi gu
bila vrijeme u okupljanju na P o lja
ni i u Ka le la rg i. Tačno je  — imama 
DIT. Međutim, čini se da je  cilj 
autora č lanaka o odgoju om ladine 
vjerojatno bio da ukaže kako je  DIT 
promašio svoju svrhu i da će tako 
biti i s om ladinskim domom. Treba 
istaći da je  om ladina često tražila 
dvoranu DIT-a, a li i to da se od 
om ladine tražilo da dvoranu plati 
. . .  Ja  sam na »Tribini srijedom u 
sedam« bila upozorena od jednog 
novinara da dram atiziram  stvari. 
Međutim, prošlo je  20 godina, a 
doma nema. Za to nema opravda
nja, a pogotovo što u Statutu O p ć i
ne stoji da je  O pćina dužna da pru
ži omladini zelene površine, sport
ske dvorane i ostalo. Sve šio odrasli 
govore o problemima om ladine, pro
mašeno je . Treba čuti m lade. Kaže 
se npr. da ima plesa.

đaka bez nastavnika je  izgubljen. 
Ali vrijeme koje bismo mi morali pa- 
svetiti m ladim a, trošimo za stican je 
sredstava za život. Veoma bi mi bilo 
žao kad bi i sve ovo što govorimo 
došlo tamo gdje ne treba. O pćina 
je  npr. samo jednom u 20 godina 
rasp rav lja la  o životu m ladih, i da 
li se onda sm ije prigovarati m ladi
m a? I, upotrijebila bih riječi druga 
Tita na V III kongresu SKJ — da se 
»ne mogu uspoređivati generacije , 
je r su neuporedive prilike«. Poslije 
toga je  ta j učesnik razgovora n a 
pom enuo: da je  takav stav prema 
om ladini na našoj komuni neodgo
voran, da zaista om ladina nema 
uvjeta za sadržajn iji život, da su za 
to prvenstveno krivi nastavnici i om
lad inska organ izac ija , a li i to »da 
se ljudi naprosto sram e reči da su 
prosvjetni radnici« .

REKREACIONI SM ISAO ZABAVE

- U  napisim a profesora Livakoviča 
dosta se krivica baca na samu om
ladinu — rekao je  peti učesnik n a 
šeg razgovora i dodao : Međutim, 
pitanje zabave je  kompleksno p i
tanje, koje je  pod uticojem ne sa 
mo škole nego i društva u cje lin i. 
Samo tako u kompleksu možemo 
postaviti kompletno pitanje. Zad r
žao bih se na tome šta sve obuhva
ća zabavni život. On mora da ispu
nja ostatak d ana , da ima rekrea- 
cioni sm isao, on mora da smijeni 
ozbiljni rad . . . Postavlja se p ita
n je : da li se čovjek može zabavljati 
ako za ta nije osposobljen? Jer on 
mora biti sposoban za to, moraju za 
to postojati uvjeti. Ako je  npr. to 
sport, čovjek za to mora biti pri
prem ljen. Drugo je , p itanje društ
venog radnika koji se bavi odgojem 
m ladih. U našem društvenom životu 
mi moramo imati radnika koji se 
time bave. A  mi to rješavam o od 
vremena da vrem ena. Svi u cjelin i 
snasim a odgovornost. Ne treba živ
jeti u iluzijam a da bez pomoči od
raslih mladi mogu sami postići ne
ke rezultate. M ladi čovjek je  d in a
mičan, a li mu nedostaje iskustvo 
usm jeravanja. Zata je  abavezna pa- 
moć SK , SSRN , škola i svih onih 
koji rade u sportskim i drugim or
gan izacijam a.

Ne mogu prihvatiti stav da se om
lad ina okrivljuje do ima prastorija i 
uvjeta za kulturno-zabavni živat, a 
da ona neće to da koristi. Pitam 
se : da li bi to mladi čovjek odb a
cio kad bi mu se pružilo? Zato ovaj 
sastanok treba nešto da učini da 
se praviln ije  sagleda -  problem 
om ladine! Takav pokušaj nalazimo 
u Centru za kulturno-umjetnički od
goj m ladih, je r je  tu zadovoljeno 
prilično potreba m ladih, npr. od 
300 do 350 om lad inaca svake ned
je lje  organizirano dođe đa gleda i

va stanovanja u tome domu, da bi 
se izvjesne prostorije toga doma 
mogle urediti u om ladinske prosto
rije , da ne bi trebalo Kazalište kon
zervirati, kao ni poluprazne prosto
rije D IT-a, itd, a onda su ponovo 
spomenuti neki ispadi grupe omla-

bineta, a događa se i đa učenik e lek
tričar ne može vidjeti elektromotor. 
D a lje , 40 posto đaka naše škole su 
podstanari, a velik dio su putnici. 
Podstanar mora biti vani svoje so
be. Škola se zatvara u 7 sati uve-

ših ško la, na propuste u kulturno- 
zabavnom životu m ladih u našem 
gradu. Na kraju je , »Šibenski list« 
izrazio spremnost da ustupi prostor 
u listu i drugim m išljenjim a o toj 
temi, kao i drugim napisim a o a k 
tivnosti m ladih u našem gradu.

Knin
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î jpcixi.c ivUiJUL. i\aiš.ou vcilia- 
zziaUuaia Ovz-uoi'iee HuVul 

iii v ijeća i

ciadlOV,A OJKLUp̂ Ulie op- 
liclu ^vecaau izjavu.

k-zjv.'Ua.i.i.s.'a JC IJC-
na otuanjeiii poosJajtika za sva 
v .je c a  oaveZJle oA upstiiie . OCL- 
uoiiuci ojsiupsdne općine Knin 

OAi i.''abxwa I 'c lll^u  Za 
*i.ujiiuva ouvczuog Vijcca ^avez- 
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SUZBIJATI KRIM INALITET U 
PRIVREDI

Na proširenoj sjednici Savje
ta  za unu trašn je  poslove SKup- 
štine općine Knin raz m a tra n a  
je  problem atiK a pilijestupa, pre- 
Kršaja a orugiti oblnsa Jtrmima- 
iite ia  u privredi. Tom  je  Sikupu 
prisustvovao Okružni javn i tu
žilac, drug Živko Gojanović, či
je  je  iz laganje posJnžik) kao 
oaza za diskusiju .

Iako piojave k iin iin a lite ta  o -  
ve v rste  na području  kninske 
kom une n isu  zabrin javajuće, 
šta  više b ro j slučajeva i p riči
n jen ih  š te ta  je  u  opadan ju  u 
oA iosu n a  p rošle  godine, ipak  
je, ikako je  istaknuto , po trebno  
jača ti u n u trašn ju  kontro lu , na 
tom  poslu  angažirati organe u- 
p rav ljan ja  p riv redn ih  organiza
cija, ak tiv ira ti inspekcijske 
službe i provoditi druge pre
ventivne m jere.

P ored ostalog, zaključeno je  
da sa v je t p rip rem i izvještaj o 
p roo ien iadu . k rim ina lite ta  u  
p iiv reo i za jeunu  ou uaiedruii 
;>jcuruca Sicupstine operne 
Kmn.

NAGRAĐEN ŽELJEZNIČAR
D lžE k  - DnPOA U K N IN U

M ehaničar Dizel-depoa u  Kni
nu r e ta r  colovič, sa s tanom  u 
lep iju n u , izlažući svoj život o- 
pasiiosu , istaiu iuo  se podvigom  
na  Spašavanju društvene imo- 
vme. z.a v rijem e dok je  on  ra- 
uio na oprava, dizel-lokomotive 
zagreoaoKog ZTP a  njegovi d ru 
govi bih zauzeli radovim a na 
urugoj, m anjo j lokom otivi, ko 
ja  se nalazila na  susjednom  
Kolosijeku, također u  hali de- 
.poa, p rilikom  p u š ta n ja  u  ra d  
njezina m o to ra  došlo je  do h a 
varije. O brta ji m o to ra  n a  m a
n joj dizelki dobili su  veliku i 
nenorm alnu turažu. M ašina se 
»razletjela«, je r  je  dolazilo vi
še goriva nego što  je  m oglo sa
gorijevati. S tvarao  se veUki 
dim , a uskoro  i plam en. Posto
ja la  je  opasnost da m oto r eks
p lod ira i da pričin i veliku šte
tu  u ob jek tu . K ad je  izgledalo 
da je  sva n ad a  izgubljena, n a  
dobro zagrijanu  lokom otivu u- 
speo se P etar Colovič i u sp ješ
no intervenirao . K ljučem  je  
odvm uo spojeve za brizaljke i 
tako prek inuo  da ljn ji dovod 
goriva. Z ahvaljujući njegovoj 
p risebnosti i blagovrem enoj in 
tervenciji, o k re ta ji su  se m oto
ra  počeli sm irivati i m oto r se 
na k ra ju  zaustavio.

Za taj podvig i za spašavanje 
društvene imovine Ž ir  u Kni
nu nagradilo je Coloviča sa luO 
tisuća dmara. Uz p risu stvo  svih 
članova Kolektiva majstoru Pet- 
ni nagrada je uručena na sve
čan način. s

DMKD m a r k u  K A N ž^lR , PR- 
voooK A C  IZ, iv iu K k u ii P o 

l j a

Prošlog petka, u  74. godini 
živoia, p rem m uo je  M arko Ka- 
uazu’, prvoDorac iz M okrog 
ro ija . Potječe iz vrlo sirom ašne 
seljačke porodice. \/rio m lad 
krenuo je  iz sela da  traž i za ra
du. Uruzeći se s napredn im  rad- 
m cuna, opredijelio  se za borbu 
radrucKe klase p ro tiv  izrablji- 
vača.

lako  p o sta riji čovjek, za vri
jem e ra ta  stavio se u  službu na
roda i  revolucije. Kao terenski 
radnik , p ružao je  m nogostruku 
i raznovrsnu  pom oć borcim a 
partizansk ih  odreda i jedin ica 
NOV.

e lan  SK postao  je  1944. godi
ne. Nosilac je  P artizanske spo
m enice 1941. Odlikovan je  Or
denom  b ra ts tv a  i jed instva  II 
reda |i O rdenom  zasluge za 
narod  II  reda.

S ahrani M arka K anazira p ri
sustvovah su predstavnici Skup 
štine općine, boračkih  i drugih 
društveno - po litičk ih  organiza
cija kninske kom une. Na njegov 
grob položeni su  b ro jn i vijen
ci. U im e suboraca od M arka 
K anazira oprostio  se Jan d riia  
Babić.

Poslanici za Sabor SRH

DRNIŠ: Proslavljen Dan omladinskih radnih 
akcija

Sm otrom  školskih brigada i 
izlaskom  na rad ilište  u  Drnišu

je 1. aprila  proslavljen  Dan 
om ladinskih radn ih  akcija.

S vrstanim  brigad istim a Os
m ogodišnje i Ekonom ske škole, 
G ininazije i ško le  za učenike u 
privredi o uspjesim a m ladih u 
posh jera tno j izgradnji zem lje 
i brojnom  učešću om ladine d r-  
lu jke opičine na  saveznim rad
nim akcijam a govorio je  p red 
sjednik  (Općinskog kom ite ta  SO 
H rvatske Ris to Mrđen.

B rojke ko je ćemo iznijeti o 
radnim  akcijam a drn iške om la
dine za Drniš su impiozantne i 
nadm ašuju  sve dosadašnje 
akcije m ladih. Naime, om ladina 
je u  1964. godini dala 75.430 
radn ih  sa ti u  vrijednosti od 
6,034.000 dinara.

Seoski aktivi radili su  na 
uređen ju  seoskim  puteva, na 

vodovodu i elektrifikaciji, te  na

uređenu sportsk ih  terena. Om
ladina sela Miočiča izgradila je  
svojih školskih zgrada, te  ukup- 
školci i učenici viših razreda 
osnovnih škola rad ili su  na  po- 
šum ljavan ju  okoUce D rniša i 
svojih školskih zgrada, ie ukupi- 
no zasadili 13.7000 borovih sad
nica.

ka postignute usp jehe u proš
lom razdob lju  nagrađene su 
om ladinske organizacije Osnov
ne škole u  Drinovcim a i Eko
nom ske škole u  Drnišu, a  tride
set om ladinaca i om ladinki je 
pohvaljeno.

Na slici: P redsjednik  OK 
SOH Drniš, drug R isto Mrđen, 
dod je lu je  pi)izinaja om ladinci
ma.

(J. Zagorac i S. G rubač)

Rođen je  19. VII 1935. godine 
u selu Žirju. Potječe iz sirom aš
ne seljačke porodice. Osnovnu 
školu završio je u Žirjii 1947. 
godine. Te iste godine postale 
član om ladinske organizaciV . U- 
ćesnik je  na om ladinskim  rad
nim akcijam a. In dustrijsku  ško-

STIPE JAJAC, POSLANIK ZA 
PRIVREDNO VIJEĆE SA
BORA

kl pohađao je  u A patinu 1949. 
goaine. Na rad  u TLM »Boris 
Kidrič« stupio  je  1953. godine 
u svojstvu kvalilioi'ranog radn i
ka tokara, gdje je  ostao  sve do 
odlaska u JNA 1955. godine. Po 
povratku iz JNA ponovo se za
poslio u  istu  tvornicu. Aktivno 
se uk ljuču je u  rad  om ladinske 
org. ove tvornice. Za to vrije
me imao je razne funkcije u po
litičkim  forum im a, od nredsied- 
nika aktiva do predsjednika 
kom iteta SO.

Lipnja 1959. godine prim ljen  
je u članstvo Saveza kom unista. 
Član Radničkog sav jeta  i U- 
pravnog odbora posta je  1960. 
godine. Višu radničku .školu za
vršio je 1962. Član je Tvornič
kog kom iteta SK od 1961. godi
ne, a na dužnosti sek re tara  TK 
od 196.3. godine. Isp it visoko
kvalificiranog radnika položio 
je 1964. godine.

Dužnosti koje sadr.
.su slijedeće: sekreta ' T /C .i.’ -
kop: kom iteta SK TLM, ći. u 
SSR.NH Split, član Općinskog 
kom iteta SKIT Siberdk i o d b e -  
nik Skupštine općine Šibenik.

Na V. ('--'inskoj konferenciji 
Saveza kom unista Šibenik bio 
je izabran za delegata V III kon
gresa SKJ.



W W ’ Pripreme za turističku sezonu

BETINA: Ipak napredak

u  našem osvrtu na to kako su pojedina mjesta spremna za doček 
Ijr is t ičk e  sezone ovog ćemo se puta dotaći Tribunja, Tijesna i Betine.

Ono što je ovdje, »na terenu« zajedničko svim tim mjestima je  bo
jazan da se npke situacije ne bi ponovile i ove godine.
-  Prošle sezone -  kažu u Tfibuniu imali smo ovakvih s lu ča jeva ; gosti 
dolaze vlakom iz Beograda \ produžuju autobusom za Vodice. Oni koji 

ebcju  doći u Tribunj ne mogu da lje , jer autobus vozi samo do Vodica, 
p laćaju  2.000 dinara privatnim licim a da bi konačno stigli na odredište.«

U Tijesnu pamte ovakve slike : na M agistrali ljudi, žene, d jeca , 
umorni i iznureni od dugog putovanja i vrućine, sa svim svojim stvarima 
pješače prema Tijesnu — jer ne mogu drukčije !

U Betini velike teškoće zbog slabih veza, a li i ovo : pored toga nu 
otoku Murteru postoji kupalište S la n ica , turistima iz Betine teško je  doći 
do nje, je r ne mogu ničim da se prevezu tih nekoliko kilom etara. Istina, 
ima i drugih plaža u Betini. Pa ipak, S la n ica  je  ona na jb o lja .

To su samo neki od problema vezanih gotovo isključivo za saobra
ća j i njegovu organ izaciju , te za informativnu službu.

Međutim, to nisu jed ine teškoće. N aše je , da ne bi trebalo da se 
ponove i ove godine.

Sta ljudi predlažu i poduzim aju u tim mjestima da turističko poslo
vanje u sezoni koja dolazi »bolje štima«?

Iako B etijijani nisu u potpuno
sti p rihvatili turizam  kao uno
snu granu privrede, on se ipak 
probija i u  njihove kuće. Vidi 
se, naime, da m ještani nisu vi
še sasvim ravnodušni p rem a tu 
rizmu. O tom e govori i podatak 
da je u  proteklih  nekoliko m je
seci podignuto više od 15 m ili
juna d inara turističkog kredita. 
Možda taj iznos ni je velik poput 
onih u nekim dnigim  m jestim a, 
ali on nešto  pokam je. Betina ima 

900 stanovnika, a raspolaže sa 
400 ležaja. To zaista nije malo. 
Tih 15 m ilijuna B etinjani će u- 
trošiti za poboljšanje komfo-

sobera, iako su kategorizirane 
već sada dobro uređene.

Kao i u  nekim  drugim  m jesti
ma, tako će se i u  Betini u se
zoni poboljšati saobraćaj s gra
dom. Pored 5 postojećih linija 
u oba pravca, uvest će se i neke 
izvan voznih redova.

Konačno, 1. svibnja p ro rad it 
će u  Betini i restoran  kojeg je 
prošle sezone držala »Rivijera«, 
ali ovog pu ta  u  privatnoj režiji. 
On će raspolagati s kapacite
tom od oko 300 obroka dnev
no.

I ovdje još sam o čekaju na re
publički zakon o ugostiteljstvu.

Zanim ljivo je  da u Tijesnu turi
zam ne datira »tek od jučer«. O vd
je je još 1924. godine postojalo 
»Društvo ZO pošum ljavonje i uljep- 
šovonje Tijesna«, koje je imalo i 
turistički karakter. Prvi turisti na č i
tavome ovom području bili su Česi 
u Tijesnu. Kasnije je  osnovano turi
stičko društvo »Josip Ja jac« , po im e
nu zaslužnog m ještanina koji je do
sta pomogao svome mjestu. On je 
poslije rata pošumio mnoge pred
jele . Turističko društvo kakvo danas 
postoji datira od 1952. godine, a 
jač i zamah turizma od prije 7 godi
na.

Godine 1962. Tijesno je  imalo 580 
ležoja i ostvarenih 70.500 tzv. dom a
ćih i inozemnih noćenja. Brojke iz 
1964. govore ovako : 750 leža ja .

TIJESNO: T u r i s t i  i sp i tu ju  teren
76.200 domaćih i 7.650 stranih no
ćenja. Ove godine broj leža ja će
se povisiti na 800. U starom hotelu 
tj. u novoizgrađenom »Borovniku« 
ima oko 100 leža ja . Potpunim ure
đenjem starog objekta dobilo bi se 
još tridesetak leža ja . No, na tome 
se slabo radi. Inače je poslovanje 
hotela u prošloj godini bilo slabo. 
Mnogi inozemni interesenti su ot
kazali. Jedan od glavnih razloga za 
to bio je  nedostatak vode. Ove je 
godine taj objekt rasprodan za oko 
56 posto kapaciteta . V jeru je se da 
su teškoće s vodom konačno svla-

Gosti već kupi l i  40 kuća
Došli smo sa M agistrale tribunj- 

skim putem dugim oko 3 kilometra, 
pa su nam, u vezi s njim, iznesene 
i prve zam jerke. Za izgradnju toga 
puta je utrošeno 26 m ilijuna d. S e 
kretarijat za saobraćaj SR Hrvatske 
dao je  16 m ilijuna, a O pćina Š ibe
nik 10 m ilijuna. On je danas na ne
kim mjestima veoma istrošen i usko
ro će mu biti potreban »remont«, 
iako je  još, zapravo, sasvim nov! 
Ovdje kažu da ta j put od njegova 
dovršenja do danas nitko nije pre
gledao, nitko ga nije »preuzeo«. A 
već je  prve godine bio popravljan. 

Kad smo već kod putova, Tribunj- 
ci se tuže da nije uređen ni put po
red plaže, koji sada vodi kroz šumu. 
U stvari, i ne radi se o putu. To je 
samo prolaz koji je »prokrčen«, 
za dovoz m aterijala kad su se ovd
je  izvodili radovi oko plaže. Tako 
je ostalo do danas. Suma se uništa
va. Za prijedlog da se osposobi put 
prema M akirini (radi veze Tribunj, 
Tijesno, Murter) u dužini od 5,5 k i
lometara nema interesa, premda bi 
taj put bio veoma pogodan za vezu 
između tih mjesta. I u Tribunju bi 
tada bilo više gostiju. Ako to za sa
da nije moguće, predlažu da auto
bus sa šibenske stanice, koji polazi

u 10 sati, vozi i do Tribunja. To bi 
bilo vemo potrebno i lišilo bi mnoge 
goste nepotrebnih neugodnosti.

Prošla sezona, priznaju ovdje, n i
je bila blistava. Bilo je nepopunje
nih kapaciteta, a Tribunj, sa oko 
1.100 stanovnika, raspolaže sa 400 
leža ja .

Zašto je  Tribunj često bio »pra
zan«?

Odgovor na to pitanje nalazi se, 
možda, u svim spomenutim teškoća
ma. No, čini nam se aa bi se na 
to mjesto moglo u m inijaturi prim ije
niti i ono što važi za Rogoznicu. 1 
Tribunj se, naime, nalazi između 
dvp područja turistički razvijen ija . 
To je , u neku ruku, njegova geo
grafsku uvjetovanost. Pa ipak, Tri- 
bunjci su optimisti. Oni ulažu sve 
svoje snage i sredstva da se pripre
me. U posljednje vrijeme neobično 
je postao broj interesenata za otvara
nje manjih ljetovališta . U vezi s tim 
razvila se prilično rentabilna kupo
prodaja kuća. Prodalo ih se do sa 
da u Tribunju oko 40. 1 zadruga je 
prodala svoju zgradu za 16 m iliju
na dinara jednom radnom kolekti
vu. Njenih 15 soba uskoro će se 
adaptirati i primit će prve goste. N i
ču i vikend-kučice. O pćina je odre

dila zemljište koje je  za tu izgradnju 
predviđeno, a li na terenu ono uop
će nije označeno.

U Tribunju je  kupio kuću i beo
gradski filmski režiser V jekoslav 
Afrić, te neki drugi filmski radnici. 
Sve to svjedoči o velikom interesu 
za Tribunj kod mnogih građana iz 
unutrašnjosti, a osobito onih koji su 
s tim mjestom im ali već prije kon
takte.

Tekuće vode u Tribunju nema. 
Kao da se ovdje za to ne uzbuđuju; 
postoji u mjestu 40 bunara sa živom 
vodom i cisterna kapaciteta 140 va 

gona. O na je sada pod ključem. 
Kiša nema, a vodu treba čuvati za 
turiste I

Od ugostiteljstva postoji samo za 
družna restauracija koja može dati 
300—350 obroka.

Hoće li se, konačno, Tribunj 
»probuditi« iz djelom ične izo lirano
sti u turizmu?

Ima za to izg leda. M ještani su 
optimisti. Oni uzimaju turističke kre
dite i grade, m ijenjajući sliku m je
sta, oživljujući mirni ribarski am bi
jent.

Trajekti
očekuju

u Dogu 
navalu

SASTANAK ZBO RA RADN IH  LJUD I »SLO GE«

Dva pitania u 
centru paznie

č in i se da u trgovinskom poduzeću »Sloga« i te kako misle o na- 
stupajučoj turističkoj sezoni. Potvrdu za to dobili smo i na nedavnom 
sastanku zbora radnih ljudi toga kolektiva. Budući da »Sloga« ima svoje 
prodavaonice u svim turističkim centrima na području šibenske komune, 
s razlogom su radni ljudi govorili o potrebi da se ovogodišnja najezda 
domaćih i stranih gostiju dočeka s puno spremnosti.

Na zboru je zaključeno da je ne
ophodno potrebno da se za vrijeme 
turističke sezone sve prodavaonice 
»Sloge« stalno opskrbljuju najpo
trebnijim artiklim a. Tu se, u prvom 
redu, misli na m liječne proizvode, 
konzerviranu mesnu hranu, m ineral
nu vodu, jestiva u lja , kekse, bom
bone, sirupe i likere. Da bi se go
sti koji ljetuju na području šibenske 
komune što ugodnije osjećali, po
trebno je  ne samo da se opskrbe 
prodavaonice već da se stupi u po
slovni kontakt s ekonomima poje
dinih odm arališta i kampova. S ob
zirom na činjenicu da iz godine u 
godinu turistička mjesta na podru
čju šibenske rivijere posjećuje sve 
veći broj gostiju i da se dobar dia 
njih smješta u kućnoj radinosti, ja 
sno je da to kolektivu »Sloge« pru
ža mogućnost da ponudi znatne 
količine prehrambene i industrijske 
robe.

Na sastanku je bilo govora i o 
prodaji domaćih proizvoda inozem
nim posjetiocima uz popust od 20 
Dosto. Iznesen je podatak da je 
prošle godine samo prodavaonica u 
Vodicam a imala odobrenje da pro
daju vrši na taj način. Ove godine, 
međutim, prodaju robe uz popust 
stranim posjetiocima vršit će i druge 
prodavaonice, te bi prema tome 
bilo realno očekivati mnogo veći 
promet. Zbog toga bi bilo potreb
no da bar poslovođe znaju koliko- 
toliko strane jezike. Na žalost situa
cija  u tom pogledu nije povoljne, 
a da stvar bude još gora -  proda
vaonice trgovinskog poduzeća »Slo
ga« uglavnom rade na klasičan na
čin. Zbog toga se u kolektivu s 
pravom zaključuje da je neophodno 
da se što prije prodaja organizira 
na principu samousluga. Trenutno.

međutim, poduzeće ne raspolaže s 
dovoljno novaca za realizaciju  toga 
p lana. Tako će se na području biv
še općine Tijesno urediti dvije suv
remene prodavaonice i u to će se 
investirati oko 4,5 m ilijuna d inara . 
Te investicije, uz bolju opskrbu pro
davaonica i kulturnije usluge omo
gućit će da kolektiv »Sloga« odgo
vori zadacim a koji se pred njega 
postavljaju u novogodišnjoj turistič
koj sezoni. Ako se tako bude ra
dilo, ni poslovni uspjesi neće izo
stati.

Zbor radnih ljudi »Sloge« raspra
vljao je i o strukturi svojih kadrova. 
Ima m išljenja da sadašnja struktura 
kadrova ne odgovara sve većim 
zahtjevima trgovine. V isokokvalifi
ciranih radnika ima 3, dok bi ih, s 
obzirom na potrebe kolektiva, tre
balo biti čak 30. Kvalificiranih rad
nika ima 43, ali bi ih trebalo biti 
samo 28. Sa višom stručnom spre
mom radi samo jedna osoba, a pre
ma trenutnoj strukturi poduzeća če
tvorica bi trebala da imaju visoku 
stručnu spremu. Sa srednjom struč
nom spremom zaposleno je 9 oso
ba, a potrebe rada nalažu 15 osoba 
s tom stručnom spremom. Međutim, 
s nižom stručnom spremom radi 10 
osoba, a trebalo bi da ih bude sa 
mo jedan, U kolektivu drže da bi 
sadašnju nepovoljnu strukturu struč
nih kadrova trebalo što prije izmi
jeniti, i to u prvom redu doškolova
njem kadrova koji su već zaposleni 
u radnoj organizaciji. Ima mišljenje 
da bi zbog tih razloga kolektiv tre
bao da ubuduće izdvaja veća sred
stva za školovanje svojih kadrova, 
što do sada, međutim, nije bio slu-

Jadranska m agistrala  b it će 
do početka sezone konačno za
vršena. Da če saobraćaj duž Ja
drana b iti naglo pojačan, to 
je  sasvim  razum ljivo. Mogu se 
svakoga dana očeldvati nove ti
suće vozila. Da Ii če, u  vezi s 
tim , šibenski tra jek t i dalje 
p redstav lja ti jedno od najozbiij 
n ijih  uskih grla toga saobraća
ja , um nogom e ovisi o tom e ka
ko će se organizirati prijevoz 
splavim a u  ovoj sezoni. Pri 
tom e valja im ati na um u još 
jednu stvar; baš u  posljednje 
vrijem e zapažen je  ja k  porast 
teretnog saobraćaja teškim  vo
zilima na ovom sektoru. Taj će 
se ,po rast još i više povećati i 
v jero jatno  će prem ašiti cifru 
od 29.(X)0 kam iona (pored 17.000 
autobusa!) prevezenih prošle go 
dine.

Sadašnji kapaciteti splavi iz
gledaju ovako: tr i velike i dvije 
m ale m ogu u  jednom  pravcu 
prevesti 75 osobnih autom obila 
ili 13 autobusa, ili 8 kam iona s 
pi ikolicama. M eđutim , zasad 
dnevno rade sam o dvije splavi, 
a kako se priliv  vozila bude in
tenzivirao uvodit će se one osta 
le u  saobraćaj. No, izgleda da 
ni to  neće sasvim  zadovoljiti 
potrebe, osobito ako se zna da 
splavi treba postepeno slati 
na rem ont. A ne isk ljučuje se 
ni m ogućnost kvarova i zastoja.

Zbog svega toga je  Poduzeće 
za ceste nabavilo još jednu ve
liku splav, ko ja se sada nalazi 
u betinskom  brodogradilištu , i 
uskoro tre b a  da bude uređena 
i sprem na da pojača postojeći 
plovni park.

N jenom  upotrebom  povećat 
će se broj prevezenih kola u 
jednom  pravcu na 90. Ukoliko 
budu osigurana sredstva i za 
nabavku pete velike splavi, mo
glo bi se prebaciti oko 100 do 
115 vozila u  jednom  pravcu. Ma
le Siplavi bile bi prebačene na 
drugi sektor. Da li će p e t sp la
vi riješiti problem ?

Radi ilustracije, evo »dina
mike« prijevoza u posljednje 
dvije godine: sam o u srpn ju  
pretprošle  godine prevezeno je 
J2.0{)0 strtm ih i 5.000 dom aćih 
vozila. U istom  razdoblju  pro
šle godine prevezeno je  19.000 
stran ih  i 7.000 dom aćih autom o
bila. Kolovo? pokazuje još 
veći p ritisak  na splavi: 1963. go
dine 20.000 stran ih  i 7.000 do
m aćih vozila. U istom  m jesecu 
1964. godine — 31.000 stran ih  i
10.000 dom aćih autom obila! Sve 
su te brojke, m eđutim , bez o— 
noga velikog b ro ja  prevezenih 
pu tn ika i kupača, te m anjih  
m otornih  vozila i zaprežnih ko
la kojih  u  sezoni također ima 
mnogo.

Zato bi ova sezona mogla 
stvoriti nove neprilike na re
laciji Dolac — M artinska i o- 
bratno, ukoliko se sve ne spro
vede onako kako je  predviđeno.

U Poduzeću za ceste v jeru ju  
da do korpnlikacija neće dola
ziti i da će »pokretni most« 
funkcionirati efikasno, je r  oni 
ulažu u  to m  pravcu nove napo
re. M eđutim, ne ovisi sve samo
m o njim a.

J.C.

dane. Vodovodna mreža postavlja 
se u samom mjestu. Već je  30 do
m aćinstava na kopnenoj stroni do
bilo priključke. Još ostaje da se po
stavi kroz mjesto svega 150 metara 
vodovodnih cijevi i oko 500 metara 
u pravcu odm arališta »početnička 
skupnost« iz C e lja . Sve iskope m je
štani su obavili dobrovoljnim radom. 
Za kopanje glavnog kanala  sa brda 
M akirine do u laska u Tijesno oni su 
preuzeli obavezu da svaki iskopa po 
6 metara kana la , a za mrežu unu
tar mjesta po 3 metra.

Kučna radinost je  nap ravila  vidan 
skok, a li bar za sada nije uspjela 
ostvariti neke čvršće aranžm ane, što 
je  za nju i te kako važno.

Evo jedne male računice koja po
kazuje kakvi su prihodi m ještana 
koji iznajm lju ju sobe. U prošloj go
dini sobe su bile pretežno druge 
kategorije , je r iako dobro uređene, 
nisu im ale tekuću vodu. C ijena im 
je  bila 350 d inara za jedno noćenje. 
Kad se od toga odbije provizija 
stanodavcim a je  osta ja lo  289 dinara 
za jedan leža j po noćenju. Ako se 
uračunaju ostali troškovi, onda ta j 
iznos pada još niže. C ijena sobama 
ove kategorije podignuta je  sada na 
veći iznos, pa če stanovnici primati 
prosječno oko 400 d inara , a li n ji
ma je  daleko važnije  da u punoj 
sezoni im aju kapacitete popunjene 
je r dobivanje gostiju »od sluča ja  do 
sluča ja«  ne pruža nikakvu rentab il
nost. Upravo je  radi toga važno 
ugovaranje s raznim poduzećima 
preko Turističkog društva. Predstav
nici mnogih poduzeća do sada su 
i do lazili i uzimali podatke, »isp iti
vali teren«. Konkretnih zaključaka 
još, međutim, nema.

Ugostiteljski kapaciteti ne zadovo
ljava ju . Dugo se postavlja pitanje 
izgradnje jednoga novog restorana.

U tome bi se mogao naći izlaz ako 
poduzeće »R ivijera« preuredi prosto
riju »M liječnog restorana«. Kuhinja 
hotela moći će osigurati dovoljno 
obroka. Ima interesa i kod privatn i
ka za otvaranje ugostiteljskih rad 
nji.

Zbog mnogih teškoća u p rije
vozu turisti su napuštali Tijesno 
prošlog ljeta rije č im a ; »N ikad više 
u Tijesno«. Gužve na autobusima 
bile su neopisive. Sistem ukrcaja i 
isk raca ja  s jedne i s druge strane 
mosta dovodio je  do velikih gužva. 
Na M artinskoj je  pak v lad a la  ne
urednost i ned iscip lina.

O  međugradskim prugam a kažu 
ovdje ovo: »Bili smo sretni kad su 
ovamo vozili Zad ran i. Postojala je  
vrlo dobra veza sa Ljubljanom  pre
ko Zadra . Kasn ije  je  i to ukinuto. 
N ije za nas važno tko će voziti. D a j
te nam autobuse i o lakša jte  turisti
ma teškoće!« — govore u Tijesnu.

Most u Tijesnu stara je  tema. On 
je takav da teško može više izdržati 
intenzivniji saobraća j. O ve je  godi
ne Sekretarija t za saobraća j SR 
Hrvatske odobrio 30 m ilijuna za 
popravak mosta, a li je  veliko p ita
nje da li če se ta sredstva moći is
koristiti, je r O pćina nema ni m ini
mum sredstava za učešće. Prošle 
godine situacija  je  bila slična . B ila 
su odobrena 24 m ilijuna, a li se ta 
suma »ugasila« i ostala neiskorište
na. Most je  i da lje  ostao u veoma 
trošnom stanju. Ako ništa drugo, 
trebalo bi ga bar obojiti i prom ije
niti daske, a li bi i to sta ja lo  dva mi
lijuna d inara .

Turisti će ove godine imati do
bar pristup do pjeskovite plaže na 
kopnenoj strani T ijesna, je r se dio 
puta već uređuje.

J. Celar

Sto pripremo „Putnik"
Kako nam jeravate organizirati 
informativnu službu?

—Da bi informativna služba bila 
kudikamo e fikasn ija  od one u pro
šloj godini, poduzeli smo odgovara
juće mjere. Osim u »Putniku«, gdje 
će svi turisti koji budu boravili na 
ovom području moći dobiti potreb
ne inform acije, ista če služba d je
lovati i na još dva mjesta u gradu. 
U suradnji s komunalnim poduze
ćem »Zelenila« izgradit ćemo na 
gatu »Krka« objekt paviljonskog ti
pa u kojemu će se moći dobiti su
veniri, razglednice i vršiti razmjena 
valute. Treća lokacija  nalazit če se 
na Trgu Republike, na mjestu gdje 
su prije bile prostorije Šahovskog 
društva. Kao što je  poznato, izvan 
našeg poduzeća informativna služ
ba djelovat će na još dva mjesta 
u g radu : na željezničkoj i autobu- 
snoj stanici.

Da li je u planu izrada novog 
prospekta?

— Prije izvjesnog vremena primili 
smo ponudu od »Interpublica« iz 
Zogreba da je  spreman da nam 
do početka turističke sezone izradi 
plan grada s opisom historijskih, 
kulturnih i turističkih ob jekata. T a 
kav plan imao bi informativni ka
rakter i dobro bi došao u sad aš
njem trenutku. Inače , na planu pro
pagande nam jeravam o utrošiti izvje
sna sredstva za realizaciju  drugih 
zamisli koje smo priprem ili za ovu 
godinu.

Sta je sa službom vodiča?

— I tome smo pristupili s određe
nom pažnjom, kako bi svi naši go
sti bili zadovoljni. Turistima koji bu
du posjećivali slapove Krke i onima 
koji budu razgledali gradske kultur- 
no-historijske znamenitosti sta jat će 
na raspolaganju četiri isp itana vo
diča, što je  zasad sasvim dovoljan 
broj. Ta će služba djelovati u pro
storijama na Trgu Republike.

Kažite nam nešto o kulturno- 
zabavnom životu u toku sezo
ne?

Neke su novosti na jav ljene u 
vezi s prodajom suvenira. O 
kakvim se to novostima radi?

caj. A. Belam arić Duborez

— Poznato je  da je  poduzeće »Pu
tnik« prije izvjesnog vremena preu
zelo proizvodnju i prodaju suvenira 
od šibenskog Turističkog društva. 
Osim u novoizgrađenom objektu na 
gatu »Krka«, suvenire ćemo nuditi 
turistima i u prostorijama na Trgu 
Republike, gdje će se nalaziti »sa
lon suvenira«. Osim u Šibeniku i 
K istan jam a, gdje su nadaleko poz
nati proizvodi domaćih rukotvorina, 
možda već ove godine proizvodnju

-  U toku sezone predvidjeli smo 
gostovanje više dom aćih i stranih 
ansam bla. Tako je  u planu izvođe
nje »M elodija Jad ran  1965«, za 
tim nastup folklornog ansam bla iz 
Škotske, »Ba la la jke«  iz Moskve, a n 
sam bla »Los Paragvajos« iz Južne 
Am erike, poznatoga- talijanskog 
p jevača zabavnih m elodija Toni 
Dolare i »Tamburice« iz Pittsburga. 
Za ostvarenje toga plana potrebna 
nam je pomoć radnih organ izacija  
i drugih institucija šibenske komu
ne. U protivnom, lako može doći do 
financijskih teškoća, s obzirom da 
cijene u laznica trebaju biti pristu
pačne građanim a. U svakom slu
čaju , za razliku od prijašn jih  godi
na situacija na kulturno-zabavnom 
planu bit če daleko povoljnija , pa 
će građani imati prilike da vide niz 
renomiranih ansam bla iz zemlje i 
inozemstva. Vodit će se, također, ra 
čuna da i turisti u drugim mjestima 
ove komune u tome ne budu prikra
ćeni.

H O Ć EM O  LI O V O G  U ETA  SLU ŠATI »M ELO D IJE JA D R A N A  1965«, »BA 
LALAJKE« IZ M O SKVE , »LO S PA RA G VAJO S«, TO N I D A LA RU , »TAM 
BURICE« I G LED ATI N ASTUP JED N O G A  FO LK LO R N O G  AN SA M BLA 
IZ ŠKO TSKE?

Novoosnovano turističko poduzeće »Putnik«, koje je  počelo djelovati 
prije nekoliko m jeseci, donijelo je  p lan i program rada za ovu godi
nu. O udjelu toga poduzeća u razvoju turističke privrede i o onome 
što se nam jerava učiniti do početka sezone, razgovarali smo s d irek
torom »Putnika« Markom Baljkasom , koji je  odgovorio na pet p itan ja 
našeg suradnika.

proširimo i na područje D rn iša , što 
će zavisiti o našim  m aterijalnim  
mogućnostima. U priprem ama za iz
gradnju tih dvaju objekata n a ila z i
mo na izvjesne teškoće, a li se n a 
damo da ćemo ih uspješno prebro
diti.



DO 1961. GODINE BETINJANI SU MOGLI UBRATI I VISE OD 
50 VAGONA KUPUSA; SADA JE TA KOLIČINA SPALA NA 
SVEGA DESETAK VAGONA. ZAŠTO JE BETINSKO POVRT
LARSTVO U NAGLOM OPADANJU?

Betinski povrtlari 
opravdano negoduju

Betinsko pKjvrtlarstvo bilo je 
nekada veom a razvijeno. Ono je 
podmirivalo i 70 posto potreba 
gradske potrošnje voća i povr
ća. Međutim, danas se od goto
vo 100 hektara obradive povr
šine jedva iskorištava samo 40 
do 60 posto.

Ta grana poljoprivrede na 
otoku Murteru danna.s proživ
ljava teškoće, ona je čak u 
naglom opadanju. A evo čime 
je prouzrokovano takvo stanje.

Glavni je  problem, kažu Be- 
tinjani, pitanje transporta. O- 
sim  nekoliko lokalnih autobusa 
oni nem aju sredstava za prije
voz svojih proizvoda do t r ^ ta .
Naime, otkako je »Jadrolinija«
1961. godine ukinula brodsku ve
zu  između Šibenika 1 Murtera — 
prolzvx>dnjia povrća s betinsklh  
vrtova počela je  naglo opadati.
Radi ilustracije, evo jednog pri
mjena; do 1961. godine moglo 
■se ubrati i više od 50 vagona 
kupusa; sada je  ta količina spa
la  svega na desetak vagona!

Dakle, od toga vremena Beti- 
njani ne mogu veće količine 
povrća doprem iti do grada, jer 
autobusi mogu primiti samo 
nekoliko vreća na svojim krovo
vima, što ponekad zavisi i o 
volji vozača, tj. kome će primi
t i i koliko. Takav prijevoz i ina
č e  je nepodesan, osobito za raj

čice, jer su one lako pokvar
ljive i oštećuju se pa na tržni
cu dođu kao oštećene i  slabije 
kvalitete.

Zato m ještani moraju da se sna
laze kako znaju i umiju; unaj- 
mljujti brodove i plaćaju ljude, 
te tako povrće ipak nekako sti
že na tržnicu. A to je skupo i 
nerentabilno.

Ista je situacija 1 onda kad 
iz grada Betinjanl moraju prevo
ziti svoje s t v ^ :  kupljeni na
m ještaj, aparate za kućanstvo! 
drugu robu. AH, nije sve samo u 
transportu.

U Betbii nem a organiziranog 
otkupa, jer je zadruga, koja je  
vršila kakav-t,akav otkup, lUnd- 
dirana 1963. godine. Zato Beti- 
njani pitaju da li bi otkup m og
lo organizirati šibensko podu
zeće »Plavina«, tj. b ih  ono mog
lo organizirati svoju otkupnu 
stanicu u Betini.

I pored svih teškoća danas 
situacija s proizvodn’o -- novrća 
u Betini još nije kritična, ali bi 
to m ogla postati u  sasvim do
gledno vrijeme.

Računa se da danas u Betini 
ima oko 100 domaćinstava koja 
se intenzivno bave povrtlar
stvom Na čitavom  kompleksu 
betinsko - murterskog polja na- 
Ićizi se \dše od 600 bunara iz

Posjeta koja se ne 
zaboravlja

Na jednom satu fizike učenici IV razreda Pedagoške gimnazije n 
Šibeniku izrazili su želju svome nastavniku Pavlu Opačiću da bi željeli 
posjetiti Institut za nuklearnu energ'ju u Vinči, radi praktičnog upo
znavanja s pojedinim procesima I upotpunjavanja teoretskog znanja.

kojih se crpi voda za navodnja
vanje. U oko 70 posto bunara 
nalazi se pitka voda. TLaUjeva- 
nje je, međutim, još dosta pri
mitivno. Samo 10—15 domaćin
stava posjeduje motorne pumpe 
za crpljenje vode. Njihovo po
vrće dozrijeva prije i bolje je  
kvalitete. Tome pridonose i 
staklenici u  kojim a se zimi uz
gaja rasad. Smatra se da je u 
sadašnjim  Ujfetlma moguće u  
sezoni ožujak - rujan proizvesti 
oko stotinu vagona raznovrsnog 
povrća, najviše špinata, kupusa, 
mahunarki, karfiola, ••atčiča i 
krumpira.

Značajno je  i to  da  60 posto  
dom aćinstava, od  onih sto tinu , 
nalazi u  pov rtla rstvu  svoj glavni 
izvor prihoda. Kod d ije la  p ro 
izvođača povrtla rstvo  je  tek do- 
pim ski izvor prihoda.

Dohodak jedne obitelji, kojoj 
je  izvor p rihoda gotovo isk lju 
čivo povrtlarstvo , iznosi oko
400.000 do 500.000 d inara  godiš
n je Ukoliko bi se poboljšali 
uvjeti tran sp o rta  i bo lje organi
zirao o tkup, ta  j b i dohodak bio 
znatno veći. Zato B ctin jan i ne
goduju. i  očekuju  rješen je  tih  
problem a. ___

„ Kino - predstava u gostionici ”

O G L E D A L O

X  E  I. E  N  I L
Zelena boja, kažu, pospješuje u čovjeku osjećaj nade.
Bilo bi, međutim, k ra jn je praznovjerno držati se togo.
Ja , na prim jer, volim zelenu bo ju : a li samo rodi parkova, cvijeća , 

ze len ih  oaza između kuća, uopće zbog zelenih površina.
Netko će, vjerojatno prim ijetiti: pazi ti M arina — rom antičan neki

t ip !
Možda u tome ima istine, no ja  volim zelene površine samo zato 

^to one d je lu ju lijepo i korisno. Je r : u tokvom am bijentu d ječje  su igre 
ljep še  od svih igara . Je r : djeco su u zelenoj oazi više d je ca ; sretnija su 
Si zadovo ljn ija . A  tada su i naša srca punijo zadovoljstvom.

.U našem gradu ima malo zelenih površina.
1 ondje gdje su one pristupne i gdje je  za jedn ica utrošila sredstva 

»posadivši« u zelenom krugu tobogane, k lacka lice , vrtuljke i druge sp ra
ve  i d ječje igračke, odrasla d jeca , po i još storiji od njih ne vode računa 
.o am bijentim a koja su najm lađim  građanim a na jd raža .

D ječje  igralište na obali četiri puta u jednoj godini preživljava re- 
montne dane. Sve zbog velike d jece!

Nesavjesnost! Neodgovornost! Loš odgoj! Šta li?
A  kućni savjeti? Kako se kućni savjeti odnose prema dječjim  ig ra

lištim a i zelenim površinam a? C itiram  jednu proširenu (veoma prostu) 
■rečenicu koju je  komponirao jedan član kućnog sovje ta :

-  Što će d jeci ig ra lišta? Za godinu - dvije više neće biti d jeco. I 
š ta  onda . . .?

Kod bi čovjek smogao snage, eto mu prilike da se nasm ije . Je r : i 
ža losne čin jen ice  ponekad mogu biti sm iješne.

To se, inače , zove crni (h)um or! MARIN

Pomalo mi je  čudno što se digla 
ga lam a na moj nedavni napis 
»Kino-predstovo u gostionici«. Izg le
da mi do je  autor odgovora, koii 
se no kroju potpisao »Kolektiv NS 
Šibenik«, djelom ično upućen u č i
tavu stvar.

Autor je  netočno želio do se is
priča i uDozno javnost, pob ija jući 
na toj način diskusiju na godišnjoj 
konferenciji SK i om ladine, pa i sa 
mu vjerodostojnu izjavu drugo R a
de Krnića koju ie isti dao u O pćin
skom komitetu Saveza om ladine Š i
benik. N ado lje , nigdje se u mojem 
članku ne spominje termin od igra
nih sluča jeva , kao što je to izm išlje
no u odgovoru — »Prema tome je 
p isac č lanka vjerovotno imao »pri
v iđenja« kado je  mogao vidjeti u 
prvoj polovini ve ljače  naša kola 
pred gostionicom«. Isto tako, drug 
Rode Krnić n ije »treća ruka« od 
koje su crp ljen i podaci, kako se is
tiče u odgovoru, već je  predsjednik 
Saveza om ladine Konjevrata, koji ži
vi i aktivno d je lu je no tom područ 
ju.

Pored toaa što |e istaknuto u od- 
oovoru do ie moj č lanak neistinit i 
do predstavlja uvredu ustanovi NS, 
Dočelo mi se prijetiti i tužbom sudu, 
itd.

Po kod je  sve to tako drugarski 
počelo, onda bih još nešto želio do 
usputno nadodam :

O pet tvrdim do je  moj napis is
pravan i da su podaci dobiveni od 
m jerodavnih faktora iz Konjevrata.

Ja se u članku nigdje nisam poslu
žio detaljem  — rekla , kaza la .

Autor je  priznao slučaj s filmom 
»Daleko je  sunce«, a li se brani — 
da film nije prikazan zbog h ladno
će. On tu ističe nekonkretne č in je 
nice, je r kože:« . . . prema iskazi
ma nekolicine mještana, posjetilaca 
je bilo vrlo malo, najviše 12—15«. 
Da li je to konkretno? Koji su to 
m ještani? Tko je prebrojio posjetio
ce? Da li se kolektiv NS izvinio tim 
mještonimo zbog izostanka?

Meni se čini do sam onome č lan 
ku trebao priključiti i slu ča j iz Per- 
kovićo, gdje som lično prisustvovao 
godišnjoj konferenciji Saveza om la
dine, a gdje se diskutiralo i o pu
tujućem kinu NS. Diskutant Paško 
Vornico, predsjednik Teritorijalnog 
komiteta Saveza om ladine Perković, 
je tom orilikom istakao do je  za sva
ku kritiku ponašanje ekipe togo ki
na. »Oni su prošlog ljeto dovezli u 
kolima neke dvije Holonđonke. Po
slije predstave su se izopijo li, a ka
snije su čak želje li do izbjegnu p la 
ćan je računa u gostionici, pa je  
m orala da intervenira m ilic ija , da 
bi se sve dobro svršilo« -  rečeno 
je tada.

Ako su u prvom članku proizašli 
podaci od »treće ruke«, želio bih 
čuti autora što može no to kazati? 
Možda se i to može opravdati — 
pravom svakoga poslije rodne od
govornosti?

-  kb -

O o j k o  J a k o v č e v :

Migracija stanovništva sje
verne Dalmacije do 1941. g.

Tek kasnije, kad  se vrem ena 
sm ire  i kad  prob lem  borbe pro
tiv T uraka ne ok u p ira  ljude 
to liko  koliko ih je  bio zaokupio 
u  \Tem enim a kandijskog  ili mo- 
.rejskog ra ta , i  si., izb it će na 
površinu  iwvo v jersk i m om ent, 
vjerske razlike, k o je  su, opet 
iz svojih  posebnih računa, na
ročito  naglašavali em isari rim- 
’ske k u rije  koji n isu  prezati ni od 
n a jra fin iran ijih  sredstava, a  da 
»xrišćane,« prevedu u  »prave k r
šćane«. Na toj lin iji zaoštrit će 
se m eđuvjersk i odnosi, a  tek  
mnogo kasnije, u  drugoj polo- 
■vini 19. sto ljeća i m eđunacional
ni odnosi. Biit će zato  po trebno  
ukazati još na  m om ent zajedni
čkog življenja naših  ljudi, koji, 
u  stvari, po tiču  iz jednoga isto
ga slavenskog izvora, a  još uže 
izraženo i iz jednoga lokalnijeg, 
tj .  d inarskog .nodručja, a iz raz
loga d a  bi se kasn ije  lakše shva
tilo kako sve supro tnosti, raz
like, čak i m eđusobne svađe i 
borbe razn ih  vidova i intenzi
te ta  n isu  bile od raz njihova 
htijenja, već jedna od posljedi
ca raz rješavan ja  k lasnih i naci
onalnih antagonizam a naših  do
m aćih i raznih  stran ih  km go\'a, 
koii su kao svoie oruđe n sve
mu tom e koristili m ase jednoga 
te istoga naroda, koii je  m ogao 
da ide i išao je sa i /a  buržoa- 
ziiom i n ienom  politikom  sve 
dotle dok se i na našoj opčeju- 
goslavenskoj, pa  p rem a tom e i 
našoj diriar!tkoj v ietrom etin i 
tiije noia'vHo novi d ruštven i fak
tor. koii ie iedini mogao da ra- 
štiješi posto jeće klasne i druge

pro tiv rječnosti u  našem  d ru š t
vu, tj. radn ička k lasa  i n jena 
avangarda K om unistička p a r
tija  Jugoslavije.

Još p rije  kandijskog  ra ta  im a 
Srba u  neposrednoj b lizini m o
ra  u  šibenskom  prim orju . »U 
vrijem e K andijskog ra ta  Toma 
Contarino generalni p rov idur na
redi, da  m urlaci, koji su nadošli 
od Guduće i vodičkog m ora, na
vale na Daztinu . . ,« (42). Ov
dje M orlake — koje Stošić sm a
tra  »kršćanskim  podanicim a Tu
raka«, a  Vinjolić ih luztiku je i 
od vojnika i seljaka, im ajući 
pri tom e n a  u m u  da oni nisu 
rim okatolici, p a  p rem a tome, 
m jereno  suvrem enim  m jerilim a, 
ni H rvati — im am o već u  Gu- 
dući, ko ja  se i danas — m ada 
porušena — nalazi stješn jena  
izm eđu h rvatsk ih  sela Zatona, 
Sonkovića d G rabovaca.

Da je  S rba bilo  i u  Dazlini i 
Dubravi, danas isk ljučivo nase
ljenih H rvatim a, im am o još 
dokaza kod  istoea  au to ra . »Oko 
godine 1.570. i 1602. m nogi su 
seliaci iz bližnje Oštrice, Du
brave, Dazline i Iv in ia  p red  
T urcim a nijib jegli na o tok  M urter 
i nastan iti se uzduž obale ...«  
(43), u  selu Tijesno«. D alie Sto- 
šič c itira  O. G. V inialića koii 
kaže da  su »1647 rod ine  na Ve
lim navaliti voinici iz Šibenika, 
seljaci iz  Vodica i M urlaci iz 
Dazline . . .« T dalie: »Danas 
SIT u  T iiecncm e — navodi Što- 
šić — obite lii . . . Tom ić iz Kie- 
va kod Vrlike. Voinovič iz Rav
nih k o ta ra  pokatoličerd, sve 
po  jed n a  ob ite lj . . .« (44), a  to

»danas« odnosi se na 1941. godi
nu! —

»6 aprila  1648 godine general
ni p rov idur D alm acije dao je  
dozvolu, da se M urlaci iz Ba- 
njevaca, S tankovaca i Radaši- 
novaca presele na  obale Vodica, 
Srim e i Tisnoga . . .(45). Taj 
podatak  K. S tošić je  uzeo iz; 
»H. J. B iderm ann, O etnografiji 
Dalmacije«, Zadar, 1893, str. 
52.

H rišćana, tj. S rba im a i u Bi- 
licam a kod samog Šibenika. O 
tom e K. Stošdć piše: »Godine 
1931 Bilice s odlom cim a im aju 
ukupno 1336 katoti^ka i 64 h riš
ćana . . . (46).

Slične p>odatike da je  S tošić i 
za još neka sela u  ko jim a danas 
prevladava isključivo hrvatski 
nacionalni elem ent, ili su i sa
svim pohrvačena. Tako napr. za 
hrvatsko  selo B iranj navodi da 
je  1931. god. im alo 348 katolika 
i 10 h rišćana ( to  je  »obitelj Pa- 
kovići, hriščani«).

H rišćana, M urlaka bilo je i u 
Neves'tu, L jubostin ju , Vrsnom, 
Podinam a, Sadinam a, Jadrtov- 
cu. M andali ni, im a ih i na Tr- 
ta rsko j stran i, tj. u  B ilicam a i 
K onjevratim a, kao i danas. Im a 
ih  i u  šibenskom  polju . Zatonu 
kod Šibenika, Vellmu kod Pi- 
rovca (47).

Slična je  s ituac ija  i u p rim o r
skim  selim a zadarskog kotara, 
a naroč ito  u  selim a Turanj, Fi
lip jak ov i Crno.

U 1649. godini p iistošenja i 
pljačke od s trane  T uraka bile 
su na dnevnom  redu, i radi toga 
nasta le  u  D alm aciji glad, a 
pored n je  pojavi se i kuga, i to 
prvo u  Šibeniku 1649. godine, 
gdje u  nepuna dva m jeseca 
]X)gibe što  od kuge što  od gladi
6.000 građana. Baš u to  doba 
im am o i velike pokrete h rva t
skih, t j .  rim okato ličk ih  masa. 
»1650 godine u Petrovo polje se 
naseli 54 rim okatoličke porodi

Prof. O počič je  prihvatio tu ideju 
i prije nekoliko dona obratio se je d 
nom molbom (pismom) Institutu za 
nuklearnu energiju u V inči, te obraz
ložio u pismu želje učenika i n je 
gove lično, kao i korisnost te po
sjete za predmet fizike. Razum ije
van je je  bilo iznad očekivanog. In
stitut je  odgovorio pozitivno.

Posjetili smo prof. O počiča i za
molili ga da nam ispriča nešto o 
o rgan izaciji toga posjeta i svojim 
utiscima iz V ince. I evo što nam je 
prof. O p ač ič  rekao : »Tum ačeći fiz i
ku u IV razredu G im nazije , osjetio 
sam nedostatak praktičnog izvođe
n ja i pokazivanja rezultata i proce
sa, teoretski dokazanih i izvedenih 
vježbi iz područja valne optike i 
atomske fizike, te sam sm atrao da 
ču mnoge objektivne propuste na
doknaditi jednom kolektivnom po
sjetom našem institutu u V inči. Po
red toga, to pismo je  uslijed ilo  kao 
vid rea lizac ije  p lan iranog gradiva 
za IV razred u ovoj školskoj godini. 
Osobitu sam želju imao do ostva
rim plan iranu posjetu zbog učenika, 
koji su jednoglasno prihvatili ide
ju i zaželje li da vide ono što do 
sada nisu imali prilike da vide.

Ono što ostaje nezaboravno iz te 
posjete, koja če nam ostati dugo 
u sjećan ju , je  naš prvi susret s Beo
gradom i okolicom, s ljudim a i n ji

hovom prisnosti, neposrednosti, ori
ginalnosti i am bijentom.

Prijem u Institutu bio je  srdočanj 
topao i drugarski. Na ulazu u Insti
tut dočekao nos je  vodič, zaželi« 
nam dobrodošlicu, uputio grupu na 
način percip iran ja kabineta i labo
ratorija . Interes učenika bio je  ve
lik, ob jašn jen ja  i tum ačenja bila su 
kvalitetna i na naučnoj osnovi, što 
je kod učenika izazvalo sve veći in 
teres i pažnju. U Institutu smo se 
zadržali više od tri sa ta . Učenike su 
naročito interesirali pojedini princi
pi rada ap a ra ta , agregata i nap ra
va.

Kroz ta ob jašn jen ja i tum ačen ja 
učenici su praktično povezivali prak
su s teoretskim znanjim a stečenim 
na satovima fizike. U tome je , po 
mome ličnom m išljenju, osobita va 
žnost i korisnost ove posjete, rekae 
je  prof. O pačič . Institut je  posjetila 
17 učenika i 23 učenice. Grupi stru
čn jaka u Institutu zahvalio  se na 
srdačnosti, strpljivom i naučnom 
ob jašn javan ju  i tum ačenju postav
ljenih p itan ja nastavnik Pavle O p a
čič.

Nakon toga učenici su razg ledali 
historijske i kulturne spomenike 
Beograda, zatim Teslin muzej, M u
zej 25. m aja . Muzej revolucije i os
ta le znamenitosti tc^a grada.

Čedomir Adamić

Iz kancelarije suca 
za prekršaje

Nedavno je  Interni odjel bolnice 
u Šibeniku vršio c ijep ljen je  m alo
dobne djece protiv zaraznih bolesti. 
U tu svrhu svim roditeljim a bili su 
na vrijeme upućeni pozivi. M eđu
tim, čak 105 roditelja n ije dovelo 
svoju djecu no c ijep ljen je . Zato je 
protiv nekih roditelja pokrenut ad- 
ministrotivno-kozneni postupak, po 
su prijestupnici kažnjeni novčanim 
kaznam a od 2 do 3 tisuće d inara .

Šibensko prehram bena industrija 
»Krka« kupila je  kod jednog podu
zeća iz Podravske S la tine 30 tono 
brašno. Brašno je  ostalo dugo us
kladišteno, pa je  Tržna inspekcija 
utvrdila da se radi o brašnu koje 
je »ostorilo«. Međutim , unatoč togo 
»Krka« je  to brašno prerađivalo u 
kruh i peciva. Prerađeno je  oko 18 
Iona nekvalitetnog brašno. Zbog 
togo je Sudac za prekršaje Skupšti
ne opčine Šibenik kaznio poduzeće 
»Krku« sa 100 tisućo d inara , o od
govorne osobe sa po 10 tisućo d i
nara .

Nezakonito ribarenje upotrebom 
priobalnih koča uzelo je  m aha na 
području Kornata. Zbog toga je  
O dje l ZO privredu Skupštine opčine 
Šibenik no prijavu patrolnog broda 
Narodne m ilic ije podnio prijavu 
protiv slijedećih osoba: N jegoslava 
Cukrova, S lavka Ram eše, Stipe Lo- 
vriča . Bare Je liča , Šime Š ik iča , A l
bina Jurage i Josipa K larina . Sudac 
za prekršaje uputio im je  poziv za 
saslušan je . Zbog nedozvoljenog ri
barenja sudac za prekršaje ima ov
last da ih kazni do 50.000 d in ara .

Ovih če dana pred sucem za pre
kršaje odgovarati Ante A ras i N ada 
Bura zbog toga što su se 29, ožu j
ka oko 22 sata u hotelu »Krka« po
svađali i potukli. Prilikom tuče obo
jica  su zadobili krvave ozljede. A ras 
je nakon tuče pobjegao, a li je  ka
snije pronađen, dok su organi koji 
čuvaju javn i red i mir neposredno 
nakon ekscesa okrivljenu pritvorili. 
Sutradan je  i ona puštena iz prit
vora.

ce, ko je tu  dođoše skupa sa svo
jim  fra trim a. F ra Zlatović na
vodi da  je  tada  p rešlo  u  Dalm a
ciju  oko 10.000 čeljadi, m eđu 
kojim a je  b ilo  i pravoslavnih 
Srba, ko je fra tri prevedoše u 
rim okatoličku vjeru« (48). Mi- 
laš b ro j od  54 rim okatoličke po
rodice sm a tra  sasvim  m ogu
ćim, ali negira kao moguće 
cifru  od 10.000 čeljadi i pokato- 
ličenje pravoslavaca, a  to  p rav 
da i činienicom  da ni sam i ri- 
mokaitolički au to ri nem aju  za 
takvu jednu  svoju postavku  i 
t-rrrdniu n ikakav dokaz, pa zato 
Milaš sve to  skupa sm a tra  sam o 
fra tarsk im  hvalisanjem !

Posljedice ogrom nih etničkih 
pom ieran ia  u  sjevernoj Dalm a
ciji obrađivao ie i Lucijan Mar- 
čić, su radn ik  SAN-a. On navodi 
kako je  istraživan je norijek la 
raznih rodova na otocim a za
darske i šibenske grupe otoka 
otežano, ne sam o iz razloga što 
cesto t i  rodovi m ijen ia ju  svoja 
prezim ena već i iz činienice da 
»malo Sto pam te o svom pore- 
klu, jedino znaju, da su davno, 
u tu rsk o  doba, došli »ozgora«, 
to  jest sa kopna, od z^adarskih 
Pavnih  k o ta ra  ili od šibenske 
Zarrore i okoline. Porodične tra- 
d iriio  sem u p a r  slučajeva, 
"o n šte  nem a. Pom orstvo ie un i
štilo trad ic iju  M ladost je zara
na nolazila od kuće na strane 
Kroidnve. O dh'iali su sc tako  od 
r'omaćef' o<miišta grlio se za 
riomli zimskih noći sluša priča- 
pl« o nrošlosti iz n stiju  naista- 
r iiih  članova norociice. Do XTX 
'"’t'a, dok su ljudi m anje pola- 
’’’li u svet. h lla ie tradicU a živ- 
lia . . . k rsn ih  slava uopšte ne
m a i niko o  n jim a n išta ne pam 
ti . .  .

S tarih  rodova, »koji se sm atra
ju starincim a im a 883 od ukup
nog b ro ja  od 1155 koliko ih živi 
u čitavoj ob lasti (zadarska i

šibenska grupa o toka — m . o.). 
Od tih  sta rinaca  svi p riča ju , da 
su došli sa »gornjeg kraja«, iz 
zadarskih K otara  ili šibenskog 
Zagorja, bežeći p red  Turcim a, 
a sam o neka sela zna ju  i selo 
na kopnenoj s tran i odakle su 
došli, to  je s t m esto  gde su zad
nji pu t boravili na kopnu, je r  je 
uopšte kod čitavog naroda  ove 
ob lasti živa svest, da su starinom  
iz Bosne. Od 45 sela 21 kaže 
d  asu došli sa zadarsk ih  K otara, 
17 znadu za selo u  K otarim a o- 
dakle su došli, tr i  su  sela iz ši
benske okoline, a  tr i  sela pam 
te sam o to da su im sta ri p riča
li da  su is Bosne« (49).

U odnosu na to  naseljavanje 
naše obale i o toka »dinarska je 
s tru ja  jed ina p ruža la  — iako 
decrescendo — m aterija l za ob
novu pučanstva na ostrv im a sve 
do konca tu rsk ih  ratova. Vene
cija je treba la  to  s p -”- i zdra
vo stanovništvo (»schiavoni«), 
da po jača  .svoje vojne jed in i
ce . . .« (50).

Za dokaz da su otoci zadar
ske i šibenske grupe otoka na
seljeni našim  ljud im a dinarci- 
m at, ponekad ljudim a pravoslav
ne vjere, koji su u novoj sre
dini bili pokatoličeni, a  sam im  
tim su dobili i novo, nacional
no, obiležje, govori i I. Rubić 
u svome d jelu  »Naši otoci na 
Jadranu«. Tako npr. on, uoča
vajući razlike izm eđu ljudi na 
otocim a Olibu i Silbi, piše; »O- 
iib je udaljen  od Silbe sam o je 
dnu m ilju , a m eđu tim naselji
ma velika je razlika u zanim a
nju, d ijalektu , nošnji i psihič
kim osobinam a. Olib je  obra-, 
đen a Silba nije; Olib im a divnu 
šum u, Silbii je im a malo i to zapu
štene; Olib ima krasno  i razvi
jeno stočarstvo, Silba nešto 
malo! O libljani su zem ljoradni
ci i nikakvi pom orci, S ilbljani 
su dobri pom orci, r ib a ri i trgov

ci. Uzrok je  ovoj pK>javi m igra
cija. O libljani dolaze iz Dalm a
tinske Zagore i nem aju  dod ira s 
morem, S ilb ljani dolaze sa oba
le m ora (iz H rvatskog P rim or
ja , Lošinja) i tra jn o  su biti u  
vezi s m orem . Geopsihičke jkv 
jave se dadu tum ačiti jed ino  
podrijetlom « (51).

Rubič opisuje i o tok  K rapanj, 
koji je  udaljen  od kopna 400 
m. N a njem u nije  bilo stanov
nika, osim  jednog sam ostana. 
Tako je  bilo sve do polovine 
15. stoljeća, a  onda je, nekihi 50 
god., do 1500. god., došlo oko 200 
obitelji na taj otok. »Zašto su 
došli ti ljudi na otok bez vode, 
bez dobrog tla, gdje plim a češ
će poplavi dio o toka i ulica? 
Na to nam  p itan je  odgovara 
povijest. Gonjeni iz zaleđa od  
Turaka, išli su  na otoke, gdje 
ie bio jači zaklon, sigurniji i 
m irn iji život. Tako su naši di
nare! naselili ovaj otočić. Sa Di
nare su donijeli svoju narodnu  
nošnju, koju  još i danas d jelo
m ično nose . . .« (52).

42. K. Stošić, n. d. s tr . 214.
43. K. Stošić, n. d. s tr. 200.
44. 4.5, 46. K. Stošić, n. d. s tr. 

201, 126. i 120.
47. K. Stošić, n. d. str. 80, 89, 

81, 70, 62, 35/36, 30, 27. i 8.
48. N. Milaš,. n. d. s tr. 204.
49. Lucijan Marčić: »Zadarska 

i šibenska ostrva«. S rpski 
etnografski zbornik, izda
nje SKA, knjiga 26, Beo
grad, 1930, str. 532/533. Da
lje: »Zadarska o strva  . . .«

50. ii. Marčić, »Zadarska o s tr
va . . .« s tr. 536

51. I. Rubić; »Naši otoci na 
Jadranu«, izd. Odbor za 
proslavu desetgodišnjice 
m ornarice, Split, 1952, s tr . 
101 i 102.

52. I. Rubić, n. d. s tr. 115.
(N astavak u  slijedećem  b ro ju )
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Dvorana DIT-a. Početak u 19 sati.

KINEMATOGRAFI

»TESLA«; prem ijera sovjet.skog 
film a — ŽIVI ZAKOPANI — 
(do 8. IV)
Prem ijera am eričkog film a — 
DOBRI DUH PARIZA — (9. 
do JI. IV)
Prem ijera domaćeg filma — 
MARS NA DRINU — (12—18. 
IV)

»20. APRILA«; prem ijera lalijan- 
•skog lilm a — SABLASTI U 
RIMU — (do II. IV) 
P rem ijera češkog filma — LA
BIRINT SRCA — (12. — 13. 
IV)

»ŠIBENIK«; prem ijera  am erič
kog filma — KRVAVE PARE 
do 9. IV)
Prem ijera; am eričkog filma — 
POBUNA NA BRODU BOUN- 
TY — (10—18. IV)

DEŽURNE LJEKARNE

Do 9, IV — II narodna — U lica brat
stva i jedinstva.

Od 10. do 16. IV — I narodna — 
U lica Božidara Petranoviča.

ROĐENI

Josipa, lose i Jerke V la jić ; D ija 
na, Mate i Ankice Baranovič; Da- 
mir. V lade i M arije Krn ić ; L jiljana , 
Rade i Vinke E rak ; Stanislav, Ante 
i Zorke Baranovič; Sunčana, V lad i
mira i Šonje Kapov; Ivica, Ljubinka 
i Kate Vučenovič; San ja , Tamislava 
i Šonje Livić; Alen, Romana i M arije 
S ka lab rin ; Sin iša, Ive i Ivanice Pe- 
ra n ; D rag ica, M arijana i M arije 
Paškva lin ; Darko, Dim itrija i Bogo- 
save Javanovski; M arina, Em ila i 
M arije  Stupin; Ines, M arka i M ile
ne P e la ič ; Zoran, Mate i Ane Ske- 
lin; Zoran, R a jka  i Zorke Brkić ; 
M laden, Tome i Ane V ran jić ; Lid ija , 
M ilana i M ladenke Berak ; M atilda, 
Ivana i Antice Juričev-Ta lijaš ; San- 
dra, Petra i Nade Ske lin ; Nedjelj- 
ko. Paške i Tonke P a ič ; M ilenka, 
M ilana i Stanojke Krn ič : Damir, 
Ante i Danke Je lin ić ; Sanda, Ante 
i D anice Junakovič; M arinka, Stipe 
i M arije  Jurić i A leksandra, Alojza 
i Anđelke Robić.

VJENČANI

Lazar Prodanov, zemljoradnik i 
M ara Bačelić-M edič, dom aćica ; Pe
ta r Sormaz, podoficir JN A i Jeka 
Đumič, službenik; Slobodan Mitić, 
podoficir JN A i G ize la M akša, trg. 
pom oćnik; Dinko Vučkov, podoficir 
JRM  i M arija  Krpeljević, trg. pomo
ćn ik ; Mirko Luketa, liječnik i Jasn ica 
Sim unovič, profesor; Frane Milković, 
bravar i M arija  M andič, trg. pomo
ćn ik ; Slobodan Stanišič, podoficir 
JRM  i M anda Bašić-Palkovič, služ
benik i Joso Krnič, bravar i Katica 
G u lin , službenik.

UMRLI

Anka N enadič, stara 55 god ina; 
M ilica M ažibrada, stara 55 godina 

Petar Vukorepa, star 53 godine.

OMLADINSKI KUP JUGOSLAVIJE

SPARTAK - ŠIBENIK 4 :0
Prošle srijede u Subotici je odi

grana četvrtfinalna utakmica za 
Omladinski kup Jugoslavije između 
domaćeg »Spartaka« i »Šibenika«. 
Nakon bolje igre u oba poluvreme
na pobijedili su domaći s visokim 
rezultatom od 4 :0 (2 :0 ).

»Šibenik« je na toj utakmici na
stupio bez svoga najboljeg igrača, 
centarhalfa G rub išića , koji se na 
putu razbolio.

Prema igri koju su Šibenčani pri
kaza li, rezultat je ipak previsok. Da 
su samo koje šanse Bakm aza, Lovri-

ća , Lakoša i Lem ešiča realizirane, 
vjeruje se da bi rezultat bio sasvim 
drukčiji.

U timu »Šibenika« najbolju igru 
pokazali su N inič, Šuperba i Marov.

Pred oko 500 g leda laca  utakm i
cu je  dobro vodio Dvornić iz Subo- 
tice,

»Šibenik« je nastupio u s lijed e
ćem sastavu : Stošič (Rora), Skroza, 
M rvica, Marov, Šuperba, Balaban 
(Lem ešič), Bakm az, Lovrić, Vulinovič, 
Ninič i Lakoš.

D e iliT ia ilin sk a  r u k o m e ln e ^  r e g ij e i

,Elektra‘ Je biia nadigrana
u  nedjelju su na igralištu III osnovne škole odigrane dvije rukometne 

utakmice u okviru prvenstva Dalm atinske rukometne regije, U prvoj utak
mici sastali su se »M etalac« i vodeća »Elektra« iz Zadra , dok je »Galeb« 
za protivnika imao posljednje plasiranu ekipu s prvenstva — »Partizana« 
iz So lina . Utam ica između »M etalca« i »Elektre« bila je  uzbudljiva sve 
do posljednje minute. To je  bila jedna od najboljih  utakm ica do sada 
odigranih u Šibeniku. »Galeb« je  dosta lako porazio »Partizana«.

»GALEB« - »PARTIZAN«
42:22 (15:5)
Igralište III osnovne škole. G le d a 

laca oko 500, Sudac Pilić iz Zadra.
»G A LEB« : Mrsič, M andič 7, Kujo- 

vič 9, Bujaš 9, Milun 2, M arlovič 6, 
Bubrič 2, Ernjak 1, Štulič 4, Čoba- 
nov 2 i Plančič .

»PARTIZAN «: Boban, M ilišić, Ga- 
špič 1, Vučica 2, Stanković 7, Grgič 
6, Božić 4, Cerina 2, Podrug i Mili- 
šič.

Posljednje p lasirana ekipa »Parti
zana« iz Solina nijednog se trenut
ka nije mogla ravnopravno suprot
staviti dosta boljoj ekipi domaćeg 
»G aleb a« , koji je na ovoj utakm i
ci nastupio s kompletnom prvom 
ekipom. Naim e, poslije nekoliko go
dina ha vratima se pojavio Mrsič, 
koji je prošle godine branio vrata 
prvoligaša »Splita«. Osim njega, na 
ovoj utakmici nastupio je i kape
tan momčadi Kujovič. On je  uz 
M and ića, M rsiča, Štuliča i Marlovi- 
ća bio najbolji igrač utakmice.

Što se tiče igre, ona nije bila 
baš na nekoj naročitoj visini. Š iben
čani su mogli postići i veću pobje
du da nisu u toku igre m ijenjali 
ekipu. Od mlađih igrača najviše 
obećaju Štulič, Bujaš i P lančič.

O gostima se ne bi imalo više 
šta reći nego da su visok poraz za
služeno podnijeli, te da su imali 
malo bolje vratare da su mogli biti 
lakše poraženi. U toj ekipi najviše 
odskaču Stanković i G rgič.

Pilić je  dosta dobro vodio ovaj 
susret.

»METALAC« - »ELEKTRA«
19:20 (5:8)
Igralište III osnovne škole. G le d a

laca oko 500. Sudac Vuletič iz Tro
gira.

»M ETALAC«: Šarlah , Bolonča,
Mamužić 2, V išič 1, Popović, V la- 
hov 2, Junakovič, Periša 1, Bašić 4, 
Korač 9 i Ćosić.

»ELEKTRA«: Litrič, Jurišič 2, Tro
skot 3, Pulanič 1, Grgin 3, Zorž 3, 
Jovanovič 2, Barančič 2, M erhar 4, 
Brkić i Mitrovič,

Od prvoga sučeva zvižduka ig ra
či obiju ekipa počeli su igrati dosta 
brzo i oštro. Ipak se punih devet 
minuta moralo čekati na prvi zgodi
tak, kojeg su postigli gosti. Dom a
ći su u istoj minuti uspjeli iz jedna
čiti. Od toga trenutka pa sve do 
kra ja utakmice nije se znalo tko će 
biti pobjednik. Ipak je prvo poluvri
jem e završilo vodstvom gostiju.

U nastavku utakmica je  bila do
sta živa, je r su domaći vodstvo go
stiju uspjeli smanjiti na svega je 
dan zgoditak. Dvije minute prije 
kraja rezultat je  bio 19:20 za goste. 
Domaći su imali loptu, i kad su 
svi gledaoci mislili da će rezultat 
biti iz jednačen, Periša je , neome
tan, uputio loptu oštro preko gola.

Sve u svemu, g ledaoci su zado
voljno napustili igralište. Takvih se 
utakmica rijetko kada vidi i na pr
voligaškim takm ičenjim a.

N ajbolji igrači utakmice bili su 
Bašić i odlični Korač kod »M etal
ca«, a Pulanič i M erhar kod »Elek
tre«.

Sudija Vuletič slabo je  vodio ovaj 
susret.

Utakm ica između »Partizana« iz 
Solina i »M etalca« iz Šibenika, ko
ja  je igrana u drugom kolu u Ka- 
štelam a, a nije završena, registrira
na je  sa 5 :2  za »M etalca«, je r se 
ustanovilo da su domaći igrači kri
vi za nered koji se dogodio na toj 
utakmici.

Đ e v r s R e : 2^£iborckvlJen£k 
š k o ls R ć L  2̂ graicl£k

Poznato je  da se izgradnji škol
skog p rosto ra  na području  Bu
kovice ftoslije ra ta  poklonila ve
lika briga, i svako je  selo dobilo 
svoju školu; neka sela dvije i 
više. Pa i pored toga, danas u 
održavanju školskih zgrada i 
p ro sto rija  im a dosta nedostata-

T R A Ž I M O  V I Š E

PRIZEMNIH PROSTORIJA no području grada Š i

benika, koje bismo adaptirali za prodavaonice kru

ha i ostalih pekarskih proizvoda.

Ponude sleti na adresu : Poljoprivredna zadruga Vodice.

N ATJEČAJN A KO M ISIJA  ZA IM EN O VAN JE D IREKTO RA 

r a s p i s u j e

n a t j e č a j
ZA DIREKTORA TRANSPORTNOG PODUZEĆA  

»J A D R A N« ŠIBENIK

Uv j e t i :

1. da ima visoku ili višu stručnu spremu sa najm anje 3 godine rada 
u transportnoj struci,

2. da ima srednju stručnu spremu sa najm anje 8 godina rada u 
transportnoj struci, od čega najm anje 3 godine na rukovodećim 
radnim mjestima,

3. da ima nižu stručnu spremu sa najm anje 10 godina rada na ru
kovodećim radnim mjestima u transportnoj struci,

4. da je  visokokvalificirani radnik sa najm anje 8 godina rada u 
transportnoj struci, od čega 3 godine na rukovodećim radnim 
mjestima,

5. da je  KV radnik sa najm anje 10 godina rada na rukovodećim du
žnostima u transportnoj struci,

6. da je  dugogodišnji politički radnik sa više od 20 godina radnog 
staža , od čega 10 godina na rukovodećim dužnostima.

N atječaj traje 15 dana od dana ob jav ljivan ja.
Kandidati trebaju dostaviti dokaz o stručnoj spremi i radnom

stažu, u protivnom neće se ponuda uzeti u razm atranje.

PRVENSTVO U MALOM  
NOGOM ETU

U okviru proslave Dana mladosti 
Teritorijalni komitet Saveza om lad i
ne Skradin organizirao je  prvenstvo 
u malom nogometu.

Rezultati prvog kola;
G R A Č A C  - SO N KO V IĆ  8:1
Utakm ica zanim ljiva. G led a laca  

200, Golove za domaće postigli su : 
Dragović 4, Todorovič 2, Lazin ica i 
M ilovič, a za Sonkovič Devonja. Od 
domaćih igrača istakli su se Lazin i
ca , Todorovič i M ilovič, a kod go
stiju naročito golman M arić B.

SKRADIN  - B IĆ IN E 3:1
Golove za Skradin dao je Tišma 

2 i Škorič, a za Bičine Skorič. U tak
mica je na trenutke bila zanim ljiva. 
Sudio je Paič. Gosti se nisu složili 
s jednom odlukom suca, te su u 
drugom poluvremenu samovoljno n a
pustili teren,
VELIKA G LAVA - D U BRA V IC E 4:6

Igralo se u Velikoj G lav i, U tak
mica je bila zanim ljiva. Golove za 
domaće postigli su : Z ja lić , Vujko 2 
i Z ja lić  P. a za goste Laća 2, Braj- 
kovič 2 i G rozdanič 2. Kod gostiju 
nešto bolju igru od ostalih pružili 
su Brajkovič i Laća , a kod dom a
ćih istakao se Sepes i Vujko, koji 
je postigao i 2 gola.

BRATIŠKO VCI - PLASTO VO  2:2 
Vrijeme sunčano i pogodno za igru. 
S više pažnje gosti su mogli i pobi
jediti. Kod njih nešto bolje od osta
lih igrao je Bag ič, a kod domaćih 
se nitko nije naročito istakao.

P. Vujko

„Izgradnja"
Za stručnjaka nema mjesta

ka. Tako m noge novosagrađene 
škole još «ni do danas, na
kon 20 godina, n isu  izvana ižbu- 
kane, a  prozori su i dalje  sam o 
jednokirilni, itd.

Ali, jedan  veom a rijedak  ob
jekt, koji zaslužuje veliku b ri
gu i posebnu pažnju  svih d ru št
venih faktora, je  s ta ra  škola u 
Đevrskam a, ko ja je  počela ra 
dom  1894. godine i vjerno odga
ja la  m ladi n ara šta j do školske 
1963/64. godine, kada su iz nje 
posljednji đaci iselili i kao  laste 
odselili u novosagrađenu mo
dem u školu. U staro j školi bila 
su dva stana za učitelje, ali kako 
odseliše đaci, za n jim a odsehše 
i učitelji. Tako ta  zgrada ostade 
na  m ilost i nem ilost više od dvi
je  godine zubu vrem ena. Zaista 
je  velika š te ta  da netko od ru 
kovodilaca kninske kom une ne 
dođe da 7X>gleda ta j dm štveni 
db jek t — kako propada. Svi su 
prozori porazbijani. Tako i p ro
zorska krila, podovi, stropovi i 
mnogo štošta.

Ali da stvar bude još žalosnija. 
O sm ogodišnja je  škola u  Đevr
skam a za stanovanje svoja 4 uči
te lja  u  privatn im  kućam a p rije  
plaćala svakom od n jih  po deset 
tisuća dinara, sada se to plaća
n je snizilo kod dm gih  na 5.000 
dinara. Dakle, m jesečni izdatak 
za društvo 20.000 dinara. A u  na
puštenoj školi su se, ako ništa 
drugo, mogli naprav iti stanovi 
za učitelje. Nadalje, društvo 
»Prosvjeta« nem a prostorija . 
Tražili su da im  se dodijele p ro
storije  u  staro j školi, ali ih nitko 
ne sluša. Donedavno su se škol
ska v rata  u  Gošiću zatvarala ka
m enjem  pune dvije godine, kako 
kažu m ještani, a  niz nedostata
ka m a i na školi u  Zečevu. Dok 
sve tako propada, i n itko  to  ne 
vidi, dotle je  škola u  Đ evrskam a 
nabavila televizor i m otorkotač 
ra  obilazak dviju  područnih  ško
la.

RAZGOVOR PRED NEDJELJNU  
UTAKMICU »FAMOS« - »ŠIBE
NIK«
U nedjelju nogometaši »Šibenika« 

igraju u Hrasnici protiv domaćeg 
»Fam osa«, koji je  prošle jeseni iz 
Š ibenika odnio jedan bod. Pred tu 
važnu utakmicu razgovaramo sa 
Stipom Perasovičem, lijevim krilom 
»Šibenika«, koji je , prema pisanju 
sportske štampe, bio jedan od n a j
boljih igrača u Splitu.

Jeste li iz Splita mogli donijeti
bod?

— Kako da ne! Nesretno smo pri
mili zgoditak, a mi u navali igrali 
smo nesređeno. Momčad »Splita« 
nije tako jak a  momčad da nismo 
mogli osvojiti bod.

Kako će biti u Hrasnici?
— Bez sumnje, dosta teško. Igra 

Famosa ne odgovara nam. U timu 
nema nekih naročitih pojed inaca. 
Ako mislimo da se plasiram o u gor
nji dio tablice , moramo se založiti 
što bolje, je r se inače uspjeh druk
čije  neće postići.

Ima li još šta novog?
— Za sada mislim da novoga ne

ma ništa. Tim će igrati u svome 
standardnom sastavu. To znači da 
će igrati ova jed anaesto rica : Sirko- 
vič, G rgič, Friganović, Žepina, Mi- 
Ijevič, Stošič, M arinić, Relič, S tan i
šič, Orošnjak i ja.

Problem kadrova u privredi zaista 
je  kompleksan i često se po jav lju 
je u čitavom nizu varijanti.

On ponekad pokazuje da radne 
o rgan izacije  ne traže uvijek ad e 
kvatna rješen ja za ub lažavan je d is
proporcija u stručnim kadrovim a. 
Otuda i velik raskorak između po
treba i stvarnog stan ja .

Evo jednog prim jera koji to ilu 
strira. U poduzeću » Izgradnja«, pre
ma Pravilniku o raspodjeli osobnih 
dohodaka, predviđeno je  25 radnih 
mjesta sa visokom stručnom spre
mom ili 54,5 posto kod ukupnog 
broja k va lif ik ac ija ; 30 radnih m je
sta ili 45,5 posto otpada na srednju 
stručnu spremu. Tako stoji u Prav il
niku.

A evo kakvo je stvarno stan je?
U poduzeću postoji samo 6 lica 

sa visokom stručnom spremom, dok 
33 radnika im aju srednju stručnu 
spremu (odnos u postocima je  15,4 
prema 34,6 posto).

Posljedica toga je  da velik broj 
m jesta za koja se traži visoka spre
ma pokrivaju lica s nižom spre
mom i, uglavnom uz neka neznat- 
nija odstupanja, primaju osobne 
dohotke koji odgovaraju mjestima 
visoke stručne spreme.

To je  i inače čest sluča j u privre
di.

No, do čega još, u vezi s tim, 
dolazi?

M ladi ljudi koji dolaze u podu

zeća nakon završetka ško lovan ja 
ne mogu dobiti zaposlen je — je r  
je navodno sve popunjeno. Podu
zeća iz tih razloga oslobađaju  od 
obaveza i svoje stipendiste. T a kav  
slučaj dogodio se baš u tom podu
zeću. Naim e, jedan se stipendist, 
pošto za njega nije bilo m jesta, 
morao vratiti u Zagreb i tamo z a 
posliti.

Tko je  pretrpio štetu?
I poduzeće, i za jedn ica i kand i

dat za zaposlen je. Čemu onda slu
že interni propisi radnih o rgan iza
c ija ?  Zašto oni koji su ih don ije li 
nisu vodili više računa o tome da 
ih sprovode u život?

Zašto, napokon, kada su ih dono
sili, nisu pristupili tome s više re a l
nosti?

Inače , sasvim je  shvatljivo da se 
ljudi s nižom spremom, koji duže 
vremena rade na nekim m jestim a, 
ne mogu tek onako »udaljiti«  s tih 
radnih m jesta, je r bi to u mnogim 
slučajevim a značilo i napuštanje 
poduzeća.

Međutim, poduzeća ulažu znatna 
sredstva za stipendiranje, vode od
ređenu politiku u oblasti obrazova
nja kadrova, itd. A li šta sve to po
nekad vrijedi — kad ne mogu pri
miti ni one koje upravo trebaju .

Suviše često čujemo jad ikovke da 
nemamo dovoljno stručnjaka ili da
nom oni »bježe«. M eđutim , ne v id i
mo da su na to »bježanje« stručn ja
ci ponekad i prisiljeni. J. Č 

ANTE MAGAZIN-BARiČ
23. I II  1965. um ro  je  posli

je  k ra tke  bolesti drug MAGA- 
ZIN-BARIC ANTE. Rođen je  u  
Betini 1886. godine. Čitav svoj 
život posvetio je  borbi za naci
onalna i dem okratska prava 
svoga naroda. Još za vrijem e 
A ustrije istakao  se svojim  pro- 
tivaustrijsk im  radom . U prvom  
svjetskom  ra tu  sabotirao  je  
gdje je  stigao pro tiv  A ustrije, a 
p ri svršetku ra ta  našao se u 
Betini, gdje je  nastavio sa svo
jim  rodoljubivim  i revolucio
narn im  radom . Postao je  član 
prvoga M jesnog odbora N arod
nog vijeća, kom e je  na  čelu 
s ta jao  M ate Jakovčev, a  čiji su 
članovi jo š bili: M ate Buča, 
M ate Jadrešin , Jakov i Ante 
Filipi. Splitsko »Novo doba« 
od 23. p rosinca 1918. godine, na 
str. 2, piše — da su u  Betini bili 
uhapšeni članovi M jesnog od
bora Narodnog vijeća, skupa s 
predsjednikom , a  da su Ante 
Magazin i Ante Filipi uspjeli 
pobjeći.

Svojim  rodoljubivim  radom  
pok. Ante Magazin ističe se još 
kao m ladić početkom  ovoga 
stoljeća, a naročito  od 1906. go
dine.

U sta ro j Jugoslaviji, p ritisn u t 
bijedom , m orao je  em igrira ti 
iz Betine u Biograd n-m, gdje 
je  za sebe i  porodicu stvorio 
povoljne uv je te  za život i gdje 
je  i dalje nastavio sa svojim  ro
doljubivim  radom . Pored rada

u ku ltu rno  - p rosv jetn im  i na
cionalnim  organizacijam a, on je  
mnogo tru d a  uložio i na uljep- 
šavanju  i sam og Biograda, tako  
da su m nogi u ređen i parkovi^ 
uhce, še tališta , i si. u stva ri 
plod njegova zalaganja na o r
ganiziran ju  posla na tim  rado
vima.

1941. godine skuipa sa svojom  
porodicom  prilazi NOP-u. Sebe 
i sve svoje stav lja  na raspolo
ženje NOP-u. Nekoliko m jeseci 
p rije  slom a Ita lije , zbog njiho
va  organisdranoga an tifašis tič
kog rada, ta lijansk i o k u p a to r  
s tr ije lja  n jegova dva sina, č i ru  
i M etoda, obojicu  kao članove 
SKOJ-a. I Ante je  bio hapšen, 
m altre tiran , tučen i proganjan . 
1944. godine, m ada već u godi
nam a, on  je  Titov p artizan  u  
bazi naše ra tne  m ornarice na 
K om atim a.

Poslije ra ta  dugo godina je  
bio član NO Biograda n-m, a za
tim  se preselio u  Zadar, gdje je  
proveo svoje posljedn je dane i 
dalje  radeći iprema svojim  m o
gućnostim a. ;

Veliki ra d  koga je  ostavio iza 
sebe u  Betini i B iogradu n-m 
podsjećat će sve njegove drugo
ve i p rija te lje , a  i m lađa poko 
ljenja, na jednog istra jnog  i po
štenog nacionalnog borca, ko ji 
je  uvijek — kad  je  u  p itan ju  bi
la Jugoslavija i n jen  p rosperi
te t — bio sprem an da se sve
strano  založi.

INV ESTICIJE U OKVIRIMA
DRUŠTVENOG PLANA
U prošloj godini p lanirane su 

investicije u  iznosu od 8 m ilijar
di 642 m ilijuna dm ara. Tako je 
bilo predviđeno društvenim  pla
nom komune. Od toga iznosa u 
privredu se nam jeravalo investi
ra ti 6 m ilijard i i 252 m ilijuna 
dm ara, a u neprivredne d je la t
nosti 2 m ilijarde 390 m ilijuna 
dinara. U privredi, je, m eđutim , 
m vestirano 4,5 posto  više, a u  
neprivredne d je latnosti 7 posto  
m anje sredstava nego što  je 
predviđao plana. U privredne 
investicije ubro jene su i 2 m ili
ja rd e  i 380 m ilijuna d inara koji 
su upo trijeb ljem  za izgradnju 
Jadranske m agistrale i rem ont 
pruge Šibenik — Perković. Na
vedeni podaoi govore da su se 
šibenske privredne organizacije 
u m vesticionoj po trošn ji uglav
nom držale planskih  proporcija .

Kod neprivrednih d je latnosti 
dinam ika u laganja bila je  veo
ma zadovoljavajuća u stam be
noj i kom unalnoj iz ^ a d n ji . Me
đutim , neki zahvati, iako su bili 
predviđeni, nisu izvršeni. To se 
u prvom  redu odnosi na uređe
n je  novih p ro sto rija  za. N arod
nu biblioteku, p ro sto rija  Centra 
za ku ltu rno  - um jetn ičk i odgoj 
mladih, na javno kupatilo, itd.

Kad je  riječ  o  investicijam a, 
treba napom enuti i  to  da pojedi
na u laganja n isu  uvijek bila 
r a c io n ^ a ,  p a  je  uslijed  toga 
kod pojedinih investicija nizak 
koeficijent efikasnosti.

» Z E L E N I L A «  
komunalna ustanova za hortikulturu 

Š i b e n i k

KO M ISIJA  ZA PRIJEM  I O TPU ŠTA N JE RAD N IKA  

r a s p i s u j e

n £ i l j e č € k f
za popunjenje radnog mjesta 

RU KO VODIOCA GRADSKIH KUPALIŠTA 

U v j e t :

VKV ili SSS sa najm anje 5 godina radnog staža na n a tje ča j
nim ili sličnim radnim mjestima.

Osobna prim anja prema Pravilniku o raspodjeli osobnih do
hodaka ustanove »Zelenila«.

Rok natječa ja  do popunjenja radnog mjesta.
Molbu treba dostaviti sekret rijatu ustanove.

Zanatsko-uslužno poduzeće »Komunar« Šibenik, Ulica 12. kolovoza 
1941. broj 1, za hitno popunjenje rukovodećih radnjh mjesta raspisuje 
slijedeći:

n a t j e č a j
1. ZA RUKO VODIOCA O PĆEG  SEKTORA

2. ZA RUKO VODIOCA PRIVREDNO - RAČUN SKOG  
SEKTORA.

Uvjeti; VSS sa 2 godine radnog staža, ili SSS sa 7 godina radnog 
staža, od čega najmanje 2 godine staža na rukovodećem rad
nom mjestu rukovodioca sektora srodne radne organizacije.



TVORNICA LAKIH METALA
„BORIS KIDRIČ^^

Š I B E N I K

@ Svim  radnim ljudima,

^  radnim kolektivim a i 

@ narodim a SFR Jugoslavije

I' Č e s t i t a

PRVI MAJ
Međunarodni praznik rada

S K U P Š T I N A  O P Ć I N E  ŠIBENIK

č e s t i t a

svim radn im  ko lektiv im a, us tanovam a i nadleštv im a, 
te  na rod im a  so c ija lis tičke  Jugoslavije

P R V I  M A J  -  M E Đ U N A R O D N I P R A Z N IK  R A D A

ćinski komitet SK
Č E S T I T A J U

inski odbor SSRN

Općinski komitet Saveza omiadine

P r o i  m a j
jtie đ u M a ro d u i p razn ik  rada

SVIM  N A R O D IM A  SO C IJA LISTIČK E  
JU G O S LA V IJE

no vijeće
Radnim  kolektivima, ustanovam a  

i nadleštvim a želimo daljnje uspjehe 
u socijalističkoj izgradnji



P O D U Z E Ć E  » Č I S T O C a «  Š IB E N IK
Obavlja usluge čišćenja i pranja gradskih ulica, trgova i svih ja
vnih površina. Usluge pranja i peglanja rublja u vlastitom servisu. 
Dezinfekcija, deratizacija i ciklonizacija svih objekata. Cijene svih 
usluga pristupačne za sve korisnike.

Svim  radnim kolektivim a i narodim a naše zem lje  

č e s t i t a

Međunarodni praznik rada PRVI MA

Poduzeće „Sabirač"
Š I B E H i K

Otkupljuje sve vrsti industrijske robe 
i plaća po najpovoljnijim cijenama

Radnim ljudima socijalističke Jugoslavije 

č e s t i t a

PROI HAJmeđunarodni 
praznik rada

• g ađevno poduzeće Šilienik
IZVOD) SVE VRSTI GRAĐEViKSKIH RADOVA 

« visohogradnie 
« nlskogradnie 
• Industrogradnle 
« hidrogradnie

te projektira u vlaslitom projektnsm birou

Svim radnim ljudima naše zemlje 
č e s t i t a

PRVI  M A J

V B P e v o e  I M M B U L i z a c u A
Š I B E H I H

obavlja sve vrsti radova na vo.lovodnim insta
lacijama, banaliBEcijania za treća Hca i uvodi 
nove priključke preko svo.'e servisne radivmice

Svim radnim kolektivima i 
narodu šibenske općine -  čestita

I > M V I  M A J
m eđ u n arod n i p ra zn ik  ra d a

I C i n o « p o d u z e ć e  Š i b e n i k

Svim radnim ljudima i kolektivima čestita
PRVI MAJ

želeći daljn je uspjehe u radu

PODUZEĆE ZA NISKOGRADNJU

„ K .  A  M  E  N  A  R ”
Š I B E N I K

Radnim ljudima naše zemlje 

č e s t i t a

MEĐUNARODNI 
PRAZNIK RADA

RIBARSKI KOMBINAT
,KORNAT‘ ŠIBENIK
Svim gračanima socijalističke Jogoslavlie 
č e s t i t a

PRVI MAJ 
i želi mnogo uspjeha u radu

AUTOTRANSPORTNO 
PODUZEĆE ŠIBENIK
— Poduzeće za promet putnika i robe —

Koristite naše udobne autobuse za putovanja. 
Za sve informacije putničke službe obratite se 

na telefon 26-28

č e s t i t a
r a d n i m  k o l e k t i v i m a  i g r a đ a n i 
m a  s o c i j a l i s t i č k e  J u g o s i a v i j e

P R V I  M A J

7 VORNICA ZA PRERADU RIBE

„DALMACIJA' ŠIBENIK
u svom pogona Prvić Luka proizvodi kva
litetne riblje konzerve svih vrsta za do
maće i strano tržište

Radnim ljudima naše zem lje  

č e s t i t a

PRVI MAJ

99
U TRGOVAČKO 

PODUZEĆE  
Š1 O E N J K

poduzeće na veliko i malo, posluje: tekstilom, 
aparatima i potrepštinama za domaćinstvo, na
mještajem, šivaćim strojevima, biciklima, bojama, 
lakovima i priborom, te galanterijskom i parfu- 
merijskom robom.

Radnim kolektivima i narodima naše zemlje 
č e s t i t a

P R V I  M A J
I Želi mnogo uspjeha u radu

K R K A U

f f
Poduzeće za promet i preradu 
plodina 1 žitarica - Šibenik

Radnim ljudima i kolektivima čestita

Međunarodni praznik rada

PRVI MAJ

PODUZEĆE i^eoija« Š I B E N I K
vrši sve krojačke usluge, te 
izrađuje sva zaštitna odijela 
po najpovoljnijim cijenama

čestita

P R V I  M A J



Komunalni zavod za 
socijalno osiguranje

Š I B E N I K

Radnim ljudima socijalističke 

Jugoslavije želi mnogo uspjeha 

u radu i čestita

PRVI W

Skupština
općine
Dr ni š

č e s t i t a

Prvi maj
i želi vam daljnje 
uspjetiB u jzgadnji 
naše zemlje

„TEHNOMATERIJAL"
TRGOVAČKO PODUZEĆE - ŠIBENIK 

Č e s t i t a

P R V I  M A J
i želi mnogo uspjeha u radu

€ le k f r a < *  Šibenik
POGON „ELEKTRODALMACIJE- SPLIT

vrši distribuciju električne energije na 
području općine

Č e s t i t a

MEĐUNARODNI PRAZNIK RADA

Prvi mai

MEDICINSKI CENTAR
Š I B E N I K

POVODOM

PRVOG MAJA

želi radnim ljudima mnogo 

uspjeha u socijalističkoj 

izgradnji naše zem lje

Tvornica elektroda 
i ferolegura Šibenik
PStOIZVODT: feromangan, feronnangan affni' 
rani, sililcomangan, ferosllicijum, ugljeno- 
amorfne eleitlrode, eleklrodne mase, grafit- 

ne elektrode 1 kisik

t^vim radtitm ljudima čestita P R V I M A J

O BRTNO  P O D U Z E Ć E „ D a n e  R o n č e v i ć "
Š I B E N I K

vrši u svojim pogonima bravarsko-limarske, električarske, kovačke i ljevačke usluge i proizvode. 
Izrađuje armature za mostovode i vinovode. Vršimo poslove auto-servisa

R a d n i m  l j u d i m a  š i b e n s k e  o p ć i n e

ć e s l i  l a PRVI MAJ

BRODO-SERVIS
Zanatsko uslužno poduzeće 

Š I B E N I K

SVIM RADNIM LJUDIMA NAŠE ZEMLJE 

Ć E -S T I T A

P P V I f'Zi A J 
međunarodni praznik rada

P O D U Z E Ć E  Z A  C E S T E

Radnim kolektivima i narodu 
šibenske opčine čestita

PRVI MAJ
i želi daljnje radne uspjehe



TRANSJUG
međunarodno otpremništvo —  filijala Šibenik

PR EU ZIM A : s v s  otprem ničke poslove u uvozu i izvozu - tranz itne  i 
prekom orsko transporte - sve otpreme u tuzemnom prometu. 
P O S R ED U JE: kod poslova osiguranja transporta - kod ca rin jen ja  robe 
• u n a jm ljivan je  brodskog prostora i ag encijsko  p oslovanje. Korespon- 
denti i poslovne veze u svim  zem ljam a s  kojim a S F R J  obavlja  
razm jenu robe.

S v im  ra d n im  l ju d im a  

l< o m ite n tim a  č e s t ita

s v o jim

P R V I  M A J

» V in o p lo d €<

v i n a r i j a  Šibenik
pro izvod i, dorađu je  I prod aje  sve vrsti 
dalm atinskih  vina I rak ije  na veliko  i p re 

ko  svojih prod avaonica  na malo. P re rađu je  višnje, 
sm o kve  i ostale  p lodove.

Čestita

P R V I M A J

p C L i . Poduzeće za metalnu 
konstiukciju -  Šibenik

POVODOM
PRVO G  M A JA
želi radnim ljudima mnogo uspjeha 
u socijalističhoj izgradnji zemlje

„JADRAN"
transportno poduzeće Šibenik
obavljamo poslove oho utovara, istovara i 
usbladištenja svih vrsta robe hopnom i morem, 
raspolažemo vlastitim pohrivačima, te obavlja
mo prijevoz bamionima i traktorima.

Čestita

P rvi maj
Želeći daljnje radne uspjehe

„MESOPROMET"
ŠIBENIK

sn abdijeva  potrošače preko svojih prod avaonica  mesom  
I mesnim p re rađ ev in am a svih vrsta. N a  veliko  snabdi 
jeva  ustanove I ugostite ljstvo u Š iben iku  i okolici.

povodom

PRVOG MAJA
želi daljnje uspjehe u radu

P O D U Z E ^  ,, I S H R A N A ” ŠIBENIK

č m i d a  m s đ u n a % o d t u  % a d a 1 1

i C a p e l i  f3r u n o

B R U A Č  —  Š I B E N I K  

č e s t i t a

P R V I M A J

» S L O G A «  TRGOVAČKO PODUZEĆE ŠIBENIK
snabdijeva na veliko preho svojih skladišta uz najpovoljnije uvje
te maloprodavačku mrežu bogatim asortimanima industrijske i 
prehrambene robe, te reprodukcionim materijalom za poljoprlvr.

SVIM RADNIM KOLEKTIVIMA I NARODIMA JUGOSLAVIJE 
Č E S T I T A

P R V I  M A J

,,ŠIPAD‘̂
PODUZEĆE ZA IZVOZ DRVETA SARAJEVO

S A M O S T A L N I  P O G O N  Š I B E N I K  —
obavlja sve manipulacije drvetom i drvnim prerađevinama oko uskladištenja i otpreme u 
inozemstvo za račun ,,Šipada“ Sarajevo i ostalim komitentima. Raspolaže velikim skladišnim 

-   ̂ prostorom ■ - . --------

Čestita PRVI MAJ  -  MEĐUNARODNI PRAZNIK RADA

Z E L E N I L
KOMUNALNA USTANOVA ZA HORTIKULTURU

Č  E Š T I T A

PRVI  M A J

P O D U Z E Ć E LUKA”ŠIB EN IK
obavlja sve vrsti poslova ol<o izvoza - uvoza i razvoza, usitladištenja i osiguranja svili vrsta robe

S v im  k o le k t iv im a  i r a d n i m  l j u d im a  n a š e  z e m l j e  
č e s t i t a

P R V I  M A J

P l a v i n a U

trgovačko poduBcće Šibenik
snabdijeva područje grada i općine voćem, 

povrćem i jajima

Svim radnim kolektivima i 

sindikalnim organizacijama

č e s t i t a

PRVI MAJ

mj
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T R G O V A C  K O  P O D U Z E Ć E  „ T K A N I N A * *  Š I B E N I K

Svim građanim a i radnim  ljudima čestita PR AZN IK  R AD A - JOrvi imai S ni

'reb


